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Lubawka, 26.08.2010r. 
Protokół nr VII/10 

 
z VII Sesji Rady Miejskiej w Lubawce, 

która odbyła się w dniu 26 sierpnia 2010 roku 
w  Sali Obrad Urzędu Miasta Lubawka. 

 
Czas trwania sesji w godz. 1400 – 1750.  
Sesja była filmowana przez TV Kamienna Góra i TVK Lub-Sat Lubawka. 
Przewodniczący Rady Wiesław Osiński poinformował, że przed rozpoczęciem obrad 
nastąpi skromna uroczystość związana z 45-leciem pracy nauczycielskiej p. Alicji Liber. 
Zauważył, że z tej okazji pozwolono sobie na małe dowody wdzięczność i uznania, a jednym 
z nich jest m.in. ta uroczystość. Przywitał p. A. Liber – Dyrektor SP Miszkowice, a także 
panie dyrektorki zespołów szkół w Lubawce i Chełmsku Śląskim. Przywitał również 
przedstawicieli grona pedagogicznego oraz rady rodziców, ze szkoły w Miszkowicach. 
Przywitał także kierowników jednostek organizacyjnych gminy. Następnie zwrócił się do 
Szanownej Jubilatki. Powiedział, że 45 lat to są tzw. „szafirowe gody”. Stwierdził, że taki 
okres pracy wymusza czas do refleksji, m.in. do tego czy czerpie się zadowolenie z pracy. 
Dodał, iż wykładnikiem pracy nauczyciela jest to w jaki sposób postrzegają go uczniowie, 
koledzy nauczyciele, rodzice i przełożeni. Wynikami jego pracy są także sprawdziany 
kompetencji uczniów. Zaznaczył, że wiele lat pracy obecnej pani Dyrektor zapisało się 
w historii szkoły „złotymi głoskami”. Zauważył, że są takie zawody, gdzie potrzebne jest 
jeszcze powołanie i on myśli, iż te lata pracy to pokazały w jej przypadku właśnie to 
powołanie. Stwierdził, że praca przez 45 lat to jest wychowanie i wykształcenie ponad 
2 pokoleń uczniów, a dzisiaj w szkole to pani dyrektor uczy dzieci, które są już wnukami jej 
pierwszych uczniów. Stwierdził, iż Władysław Reymont mówił, że „marzenia są tkane 
z pracy, której przędzą jest rzeczywistość”. Marzeniem wielu jest, aby szkoła była przyjazna 
środowisku, integrowała je i była także bezpieczna. Podziękował za te lata pracy w imieniu 
własnym i Rady Miejskiej, a także innych. Wyraził nadzieję, że z wiedzy p. Liber korzystać 
i czerpać będą inni. Poprosił również, aby pani dyrektor jak najdłużej pracowała. 
Zgromadzeni nagrodzili tę wypowiedź brawami. 
Burmistrz Tomasz Kulon przedstawił krótki rys biograficzny jubilatki. Poinformował, że 
p. A. Liber rozpoczęła pracę w szkole w Opawie 16 sierpnia 1965 roku, od 1 marca 
1968 roku była mianowana na stanowisko nauczyciela w Opawie, a od 1 sierpnia 1975 roku 
przeniesiono ją do Miszkowic. Tak więc od początku swej kariery zawodowej związana jest 
z rejonem SP Miszkowice. Od 1990 roku pełni funkcję Dyrektora w SP Miszkowice, do dnia 
dzisiejszego nieprzerwanie. Dodał, że w ostatnich latach praktycznie co roku mówiło się, że 
p. Liber pracować będzie jeszcze przez rok następny, ale na szczęście powtarza się to od kilku 
lat i nie dochodzi do skutku. Zaznaczył, że to powołanie do pracy, o którym mówił 
Przewodniczący Rady to daje siły i po pani dyrektor nie widać, aby 45 lat pracowała 
w oświacie. Przedstawił daty poszczególnych stopni awansu zawodowego p. Liber i dodał, że 
z tych wszystkich szczebli pozostał jeszcze do zdobycia tytuł profesora oświaty. Zaznaczył, 
że praktycznie od początku swej kariery zawodowej p. Liber naucza historii, a dodatkowo 
ukończyła jeszcze inne specjalistyczne kursy, które wymienił. Dodał, że obecnie szkoły 
funkcjonują jako samodzielne placówki, a do Miszkowic uczęszczają dzieci z: Niedamirowa, 
Paczynia, Paprotek, Opawy, Jarkowic i Miszkowic. Złożył życzenia wszelkiej pomyślności 
jubilatce.  
Następnie Burmistrz, Przewodniczący Rady i Vice Przewodniczący Rady złożyli życzenia 
i wręczyli: kwiaty, list gratulacyjny oraz statuetkę z podziękowaniami.  
Później życzenie i upominki zostały wręczone przez przedstawicieli grona pedagogicznego 
i rady rodziców oraz dyrektorki zespołów szkół w Lubawce i Chełmsku Śląskim – które 
dziękowały m.in. za udzielane wskazówki i pomoc. 
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Pani Alicja Liber podziękowała za pamięć, dodała, że jest wzruszona i zaskoczona tą 
sytuacją, która trzymana była do samego końca w tajemnicy przed nią. Stwierdziła, że kiedyś 
ktoś zapytał ją ile już dzieci przez te lata nauczyła, uczniowie na koniec swej edukacji piszą 
swoiste wypracowanie pt.: ”Moja historia w szkole” i tych prac już się trochę zebrało. 
Zaznaczyła, że te lata jej pracy minęły bardzo szybko. Jak zaczynała swą karierę to w wieku 
19 lat przeniosła się z miasta na wieś, przed swą pierwszą klasą stała przerażona i mimo, że 
od tego czasu minęło już 45 lat to do dziś pamięta, które dziecko gdzie siedziało. Zauważyła, 
że każdy ma jakieś powołanie, a ona już w wieku 6 lat miała marzenie, aby być zakonnicą, 
którą nauczała dzieci, a później już jej celem życiowym był zawód nauczyciela, a niejako 
przy okazji została dyrektorem szkoły. Dodała, że dzieci są takie jakie były, gorzej jest tylko 
z rodzicami. Do jej zasadniczych wartości należy to, aby przekazywać swym wychowankom 
wiedzę, a ma ich naprawdę bardzo wielu. Jeszcze raz podziękowała i stwierdziła, że swoje 
życie zawodowe uważa za spełnione. Zgromadzeni nagrodzili tę wypowiedź brawami. 
 
Przerwa w obradach sesji w godz. 1420 do 1430. 
  
Ad. 1. Otwarcie sesji.  
Przewodniczący Rady Miejskiej w Lubawce W. Osiński ponownie wszystkich przywitał 
i na podstawie art. 20 ustawy o samorządzie gminnym otworzył VII sesję rady. Stwierdził, że 
na sesję przybyło 14 radnych, co wobec ustawowego składu rady wynoszącego 15 radnych 
stanowiło quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. Radny nieobecny: 
Krzysztof Jawor – przybył w trakcie trwania obrad. Lista obecności radnych stanowi 
załącznik nr 1 do niniejszego protokołu, a lista zaproszonych gości i pracowników UM 
Lubawka załącznik nr 2 do niniejszego protokołu 
 
Ad. 2. Wnioski w sprawie zmian w porządku obrad. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził, że radni otrzymali porządek obrad. Zapytał 
czy są jakieś wnioski do przesłanego porządku obrad. 
Uwag, zapytań i wniosków nie zgłoszono. 
Stwierdził, że skoro nie ma wniosków to będzie się procedować nad przedłożonym 
porządkiem obrad. 
Porządek obrad przyjęto przez aklamację.  
 
Zatwierdzony porządek obrad sesji: 
1. Otwarcie sesji. 
2. Wnioski w sprawie zmian w porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z VI sesji. 
4. Interpelacje i zapytania radnych. 
5. Informacja Burmistrza o pracy między sesjami. 
6. Informacja Komisji Rewizyjnej o pracy między sesjami. 
7. Oświata w Gminie Lubawka 

− Sprawozdanie rzeczowo-finansowe. 
− Ocena i stopień przygotowania jednostek oświatowych na nowy rok szkolny. 
− Zatrudnienie. 

8. Informacja Kierownika MGOPS z realizacji działań zawartych w Gminnej Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych. 

9. Dyskusja nad projektami uchwał oraz przyjęcie uchwał w sprawie: 
• wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat 
• wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat 
• wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży 
• wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży 
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• wyrażenia zgody na przeznaczenie do sprzedaży nieruchomości w drodze 
bezprzetargowej 

• udzielenia dotacji na prace konserwatorskie i roboty budowlane przy obiekcie 
wpisanym do rejestru zabytków 

• udzielenia dotacji na prace konserwatorskie przy obiekcie wpisanym do rejestru 
zabytków 

• przyjęcia „Lokalnego Programu Rewitalizacji Miasta Lubawka” 
• trybu powoływania członków oraz organizacji i trybu działania Gminnej Rady 

Pożytku Publicznego w Lubawce 
• szczegółowego sposobu konsultowania z radą działalności pożytku publicznego lub 

organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 
z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 
projektów aktów prawa miejscowego w dziedzinach dotyczących działalności 
statutowej tych organizacji 

• trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy Lubawka 
• zmiany budżetu gminy Lubawka na rok 2010 

10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
11. Sprawy różne, wolne wnioski i informacje. 
12. Zamknięcie obrad VII sesji. 
 
Ad. 3. Przyjęcie protokołu z VI sesji. 
Przewodniczący Rady W. Osiński poinformował, że protokół z VI sesji wyłożony był 
w biurze rady. Dodał, że każdy radny, przed sesją ma możliwość zapoznania się z protokołem 
i do protokołu wnieść swoje uwagi.  
Zapytał czy obecnie są uwagi do protokołu? Nie zgłoszono uwag do protokołu. 
Na wniosek Przewodniczącego Rady W. Osińskiego Rada Miejska w obecności 
14 radnych – 14 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych i 0 głosach „wstrzymujących” 
głosująca jawnie przez podniesienie ręki jednogłośnie przyjęła protokół z VI sesji. 
 
Ad. 4. Interpelacje i zapytania radnych. 
Przewodniczący Rady W. Osiński poinformował, że do Biura Rady wpłynęła interpelacja 
radnego Sławomira Antoniewskiego – dotycząca regulacji i czyszczenia rzeki Czarnuszka 
i potoku Raba w Lubawce. Spytał się czy są jakieś pytania? 
Radna Ewa Kocemba zadała pytania w następujących sprawach: 

a) spytała się jak wygląda remont w budynku Gimnazjum w Lubawce, czy jest jakiś 
postęp prac; 

b) spytał się kto nadzoruje prace na ul. Kamiennogórskiej i Placu Wolności w Lubawce 
i jeśli taki inspektor nadzoru jest to czy ma jakieś zastrzeżenia do tych prac, jaki jest 
termin ich zakończenia i czy przewidziane są zabezpieczenia dróg; 

c) spytała się kto nadzoruje zły stan czyszczenia ulic Dworcowa i Aleja Wojska 
Polskiego w Lubawce, zaznaczyła, że zdaje sobie sprawę iż administratorem drogi jest 
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad; 

d) spytała się jak wygląda czy remont na ul. Torowej w Lubawce został skończony 
i prace odebrano; 

e) spytała się co się dzieje w sprawie sprawdzenia wykonania jakości prac przy 
kanalizacji na ul. Celnej, do kiedy jest gwarancja na te prace; 

f) spytała się kto i kiedy wykonywał remonty ulic: Podgórze, Browarowa, Świerkowa 
oraz odcinków ulicy Plac Wolności w Lubawce i odcinka Alei Wojska Polskiego. 
Spytała się do kiedy była lub jest gwarancja na te prace; 
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g) zauważyła, że do zadań Burmistrza należy również planowanie i reagowanie 
w sytuacjach kryzysowych i w związku z tym spytała się gdzie mieszkaniec może się 
udać, aby dowiedzieć się jak ma się zachować w sytuacji kryzysowej. 

 
O godz. 1440 na obrady sesji przybył radny Krzysztof Jawor. 
 
Radny Jan Liszka zadał pytania w następujących sprawach: 

a) spytał się kiedy będzie odblokowany ruch przez ul. Wodną w Lubawce 
b) spytał się czy wiadomo już coś na temat remontu dawnej stacji PKP w Lubawce, 

przez inwestora, który kupił ten budynek. 
Radna Wanda Zabiegło na wstępie podpisała się pod interpelacją dotycząca Czarnuszki, bo 
od mieszkańców z ul. Wodnej słyszała, że są tam szczury, a kilkoro mieszkańców oczyściło 
tę rzekę od siedziby Sanikom w górę. Następnie zadała pytania w następujących sprawach: 

a) poinformował, że niedawno wyremontowany chodnik na ul. Cmentarnej po prawej 
stronie jak się idzie do cmentarza to tam ten chodnik faluje; 

b) spytała się w sprawie remontu m.in. na płycie rynku w Lubawce to czy pod arkadami 
kładziona będzie kostka granitowa i czy krawężnik będzie od strony zewnętrznej czy 
też na łuku; 

c) zauważyła, że emeryci i renciści pytają się czy służby Burmistrza mogłyby jakoś 
wpłynąć na firmę PZU, które zlikwidowało swą agencję w rynku i czy jest potrzeba, 
aby nabijać i dawać zarobić poczcie lub bankom; 

d) poinformowała, że zlikwidowano lampę na ul. Bocznej w Lubawce przy szkole i tam 
teraz wystaje drut, w związku z tym spytała się czy jakieś prace będą tam 
przeprowadzane; 

e) spytała się czy prawdą jest, że na placu należącym do księdza powstanie jakieś nowe 
boisko i czy to będzie jakiś „nowy Orlik”; 

f) zauważyła, że prowadzone są jakieś prace na placu przed basenem, likwidowane są 
tam pagórki i spytała się czy jest to związane z budową parku. 

Radny Sławomir Antoniewski zadał następujące pytania: 
a) spytał się czy istnieje możliwość zamontowania na ul. Dolnej w Lubawce dwóch 

garbów zwalniających prędkość jeżdżących tamtędy samochodów; 
b) zauważył, że swego czasu gmina przekazała do TBS budynek dawnego przedszkola 

w Chełmsku Śląskim, do dziś z tym budynkiem nic się nie dzieje i spytał się jakie 
kroki zostały podjęte i co z tym będzie w przyszłości; 

c) spytał się w jaki sposób Burmistrz udzieli wsparcia dla komitetu, którego celem jest 
gazyfikacja Chełmska Śląskiego. 

Radny Marek Szota zadał pytania w następujących sprawach: 
a) spytał się jak przebiegają prace nad zmianami w Miejscowym Planie 

Zagospodarowania Przestrzennego (MPZP), prace zapoczątkowane zostały już dwa 
lata temu i co dalej jest w tym temacie robione; 

b) zauważył, że nasza OSP skarży się na brak zapasowych butli do agregatu i spytał się 
czy nie można przeznaczyć z budżetu kwoty 4 tys. zł na zakup 4 butli, które mogłyby 
służyć nawet przez 10 lat; 

c) zauważył, że tempo prac na ul. Kamiennogórskiej w Lubawce poraża, leżą hałdy 
asfaltu, po których chodzą dzieci. Stwierdził, że chciałby poznać harmonogram 
rzeczowo-czasowy tych prac, który jest elementem umowy i spytał się czy te prace są 
robione zgodnie z harmonogramem. 

Radny Piotr Wiktorowski zadał następujące pytania: 
a) spytał się czy coś wiadomo na temat byłych zakładów Gambit w Chełmsku Śląskim, 

które zostały sprzedane, a na jednej z sesji Starosta informował, że będzie ten teren 
włączony do strefy; 
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b) spytał się czy można w jakiś sposób uregulować rzekę, która płynie przy ul. Pocztowej 
i Starorynkowej w Chełmsku Śląskim. 

Radna Ewa Garbień spytała się Kierownika ZBGM kiedy ukończone będą poprawki tynku 
i elewacji przy budynku nr 4 przy ul. Rynek w Chełmsku Śląskim, bo od podwórka nic nie 
jest robione. Od dwóch miesięcy prosi także, aby ktoś naprawił kolanko przy rynnie w tym 
budynku, bo woda zalewa elewację. 
Radny Jerzy Przepiórka spytał się kiedy rozpoczną się prace remontowe na rynku 
w Chełmsku Śląskim i będzie kładziona tam kostka. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są jakieś uwagi i zapytania. Uwag i pytań 
nie zgłoszono. 
 
Ad. 5. Informacja Burmistrza o pracy między sesjami. 
Burmistrz T. Kulon poinformował, że w okresie pomiędzy sesjami zostało wydanych 
25 zarządzeń, które dotyczyły m.in. dzierżawy, gospodarki mieniem, sprzedaży mienia, 
pozwoleń na sprzedaż alkoholu, zmian w budżecie, a także dotacji dla Stowarzyszenia Krucza 
Doliną i Polskiego Związku Niewidomych. Jedno z zarządzeń dotyczyły także kredytu na 
prefinansowanie środków, w wysokości 953 tys. zł na budowę kanalizacji w Jarkowicach, 
z tej kwoty już ponad 200 tys. zł zostało uruchomione. Kolejne z zarządzeń związane było 
z przyjęciem regulaminu udzielania dotacji na usuwanie azbestu przez osoby fizyczne. 
Poinformował, że gmina ma taki program i dofinansowuje utylizację do wysokości 5 tys. zł, 
a koszty transportu azbestu do kwoty 1 tys. zł. 
Ponadto w okresie pomiędzy sesjami miały miejsce następujące wydarzenia, w których 
uczestniczył: 
4 lipca – odbyła się II tura wyborów Prezydenta RP. 
17-18 lipca – miały miejsce kolejne już Dni Lubawki, podziękował sponsorom, 
organizatorom i mieszkańcom, że wytrzymali te niedogodności. Odbyło się także wręczenie 
medali Prezydenta RP za długoletnie pożycie małżeńskie następujący par: p. Kasprzyk, 
p. Marosz, p. Kurydło i p. Waligóra. Zaznaczył, że część medali została nadana jeszcze przez 
Marszałka Sejmu, który pełnił funkcję p.o. głowy państwa po katastrofie smoleńskiej. 
29 lipca – uczestniczył w uroczystym otwarciu remizy w Zacleru, która to podobnie jak część 
remiz z terenu naszej gminy była remontowana w ramach wspólnego projektu z EWT na 
doposażenie i remonty remiz strażackich. 
30 lipca – uczestniczył w akademii z okazji 91 rocznicy powołania Policji. W trakcie 
uroczystości Komenda Powiatowa Policji uhonorowała także policjantów z komisariatu 
w Lubawce. 
Następnie poinformował, że dobiega koniec jednego z etapów remontów w części 
dydaktycznej w ZSP Lubawka. Według zapewnień wykonawcy te prace zakończą się 
w najbliższy po dniu sesji poniedziałek lub wtorek. Sukcesywnie sale lekcyjne są 
przekazywane. Wykonawca zapewnia, że będą pracowały odpowiednie siły. Dodał, że to jest 
niejako I etap prac, generalnie prace mają się skończyć do końca września b.r., bo do 
zrobienia zostanie jeszcze kotłownia i sanitariaty. Zauważył, że teraz ukazało się ogłoszenie 
na dobudowę w stanie surowym skrzydła szkoły, w I etapie planuje się przerób prac na 
600 tys. zł, a mają się one skończyć do III kwartału 2011 roku. Poinformował, że 
rozstrzygnięto przetarg na budowę boiska wielofunkcyjnego w Chełmsku Śląskim, w marcu 
b.r. gmina składała wnioski na 2 boiska, decyzja Ministra Sportu zapadła po 2 miesiącach. Po 
uzupełnieniu dokumentów do dziś nie ma zawartej umowy z Ministerstwem, nie wiemy jaki 
będzie zwrot, wykonanie boiska kosztuje około 350 tys. zł, my w budżecie zarezerwowaliśmy 
na ten cel 400 tys. zł. Wysokość dofinansowania zgodnie z założeniami wyniesie 50%. Do 
dziś nie wiemy czy będzie zwrot środków, czy też Ministerstwo samo zapłaci za 
50% kosztów prac. 
Zauważył, że trwają prace na innych budowach – inwestycjach gminnych: 
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a) budowane są wodociągi w Opawie i Niedamirowie, tam także budowa jest równolegle 
kanalizacja. 

b) na ukończeniu są prace dotyczące budowy kanalizacji i oczyszczalni ścieków 
w Okrzeszynie, ich koniec zaplanowano na połowę września b.r. 

c) trwają prace związane z budową kanalizacji na ul. Podlesie w Lubawce. 
Zaznaczył, że te inwestycje są dofinansowane ze środków UE, wysokość dofinansowania 
wynosi od 70 do 75% kosztów kwalifikowanych. 
Trwają również prace na Placu Wolności i ul. Kamiennogórskiej w Lubawce, rozstrzygnięto 
przetarg na budowę mostu na rzecze Czarnuszka w Lubawce w ciągu ul. Kościuszki, ponadto 
robione są następujące ulice w Lubawce: Kościuszki i Plac Jana Pawła II. Termin wykonania 
tych prac mija w dniu 30 października b.r. Z ich postępu wynika, że ten termin jest 
zagrożony, w umowie przewidziane są odpowiednie kary dla wykonawcy z tytułu nie 
wywiązania się z terminu. Obecnie harmonogram prac jest poprawiany, a opóźnienie wynika 
też z tego powodu, że Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad (GDDKiA) i zarządca 
dróg wojewódzkich ustalały zmienioną organizację ruchu, ale zawalanie się budynku przy 
ul Wodnej także sprawiło kłopot, ponieważ ta droga została dopiero niedawno otworzona, 
a przecież tamtędy kierowany jest objazd trwających prac w Lubawce. Zaznaczył, że jest to 
także odpowiedź na jedno z pytań radnego J. Liszki, jednocześnie dodając, że od 1 września 
b.r. ruch ul. Wodną w Lubawce będzie dwukierunkowy. 
Następnie poinformował, że rozliczono i wystąpiono o płatności z następujących projektów: 

a) projektu strażackiego – zauważył, iż ten projekt opiewał łącznie na około 530 tys. zł, 
dofinansowanie było na poziomie 430 tys. zł, ale tej kwoty w pełni możemy nie 
uzyskać ze względu na tzw. różnice kursowe. Cała procedura uzyskania płatności 
przebiega w ten sposób, że odpowiednie dane są wpisywane do systemu, a system 
przelicza te wartości na €, jak składano pierwsze wnioski o płatność, to kurs 1 € 
wynosił 4,20 zł, a teraz wynosi około 4 zł, więc tutaj pojawia się różnica. 

b) remont Wiejskiego Domu Kultury w Chełmsku Śląskim – poinformował, że ten 
remont został już zakończony, jeszcze nie ma końcowego rozliczenia, są częściowe 
płatności, dofinansowanie wynosi 75% kosztów kwalifikowanych, z tym, że w ramach 
programu PROW, z którego gmina uzyskała wsparcie VAT nie jest kosztem 
kwalifikowanym i traktowany jest on jako udział własny gminy. Zaznaczył, że z tego 
programu poza remontem WDK budowana jest także kanalizacja w części Jarkowic. 

c) ośrodek zdrowia w Miszkowicach – prace są już na ukończeniu, odbiór ich będzie 
w niedługim czasie we wrześniu b.r. i prawdopodobnie z początkiem października 
nowy ośrodek zacznie funkcjonować. 

Poinformował, że w ramach prac interwencyjnych realizowana jest przybudowa ul. Wiejskiej 
w Lubawce, jeśli się uda to wystąpi się do Powiatowego Urzędu Pracy o przedłużenie umów 
i jak będzie takowa zgoda to ta ekipa chciałby aby przeniosła się z pracami na ul. Przyjaciół 
Żołnierza w Lubawce. Korzystając z okazji podziękował za pomoc p. Pazganowi. 
Udzielił również odpowiedzi radnej W. Zabiegło na pytanie dotyczące nowego boiska 
w Lubawce. Stwierdził, że wspólnie z parafią i kurią uzgodniono użyczenie placu przy 
plebanii, opłata za to kosztuje gminę 120 zł brutto rocznie. MGOK zakupił trawę, którą po 
posianiu już wzeszła. Podziękował p. Dudzie za użyczenie sprzętu i paliwa do realizacji tych 
prac, a także stacji doświadczalnej w Bukówce, która także pomagała przy nich. Proboszcz 
posiada dwie atestowane bramki i to boisko służyło będzie do gry w piłkę nożną, a wikarzy 
chcą, żeby jeszcze móc tam uprawniać siatkówkę. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są jakieś pytania. Uwag i zapytań nie 
zgłoszono. 
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Ad. 6. Informacja Komisji Rewizyjnej o pracy między sesjami. 
Radna W. Zabiegło Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej przedstawiła sprawozdanie 
z pracy komisji w miesiącu sierpniu. Poinformowała, że w tymże miesiącu komisja 
obradowała dwa razy: 

a) 9 sierpnia – kontrolowano sprzedaż mienia gminnego. Zauważyła, że ZBGM nie 
prowadzi sprzedaży tylko zajmuje się najmem lokali użytkowych, zawarte zostały 
w roku bieżącym 4 umowy. Z danych przedstawionych przez Referat GG UM 
Lubawka, wynika, że na dzień 31 lipca b.r. sprzedaż nieruchomości przedstawia się 
następująco: 

Plan Wykonanie L.p. Rodzaj nieruchomości 
Ilość sztuk Kwota Ilość sztuk Kwota 

1. Sprzedaż lokali mieszkalnych  30 90.000 zł 17 104.317 zł 
2. Sprzedaż lokali użytkowych 2 40.000 zł 0 0 
3. Sprzedaż budynków mieszkalnych 1 20.000 zł 0 0 

4. Sprzedaż działek na poprawę 
zagospodarowania 3 10.000 zł 0 0 

5. Sprzedaż działek budowlanych 15 750.000 zł 2 89.500 zł 

6. Sprzedaż działek różnych (pod zabudowę 
usługową i inną) 3 800.000 zł 1 2.280 zł  

7. Sprzedaż działek pod budowę garaży 4 20.000 zł 5 14.140 zł 

8. Sprzedaż działek zabudowanych, pom. 
gosp. do adaptacji na garaże (WPCHW)  6 30.000 zł 6 29.040 zł 

9. Wpływy z tytułu przekształcenia prawa 
użytkowania wieczystego X 10.000 zł 8 4.176 zł 

Zauważyła, że planowane z tytułu sprzedaży mienia dochody w wysokości około 1 mln 
zostały na razie zrealizowane na poziomie około 200 tys. zł.  

b) 13 sierpnia – kontrolowano wydatki na zieleń miejską w gminie. Na utrzymanie 
zieleni w gminie zaplanowano w budżecie środki w wysokości 145.960 zł. Do 
31.07.2010 roku wydano ogółem – 81.982,14 zł tj.: 
 

L.p. Nazwa zadania i zakres Plan Wykonanie 

1. 
Zakup materiałów i wyposażenia w tym: sadzonki, ziemia, ławki, 
kosze na śmieci, elementy architektury parkowej, urządzenia 
zabawowe na plac zabaw 

32.360 zł 12.399,04 zł 

2. 
Zakup usług pozostałych tj.: utrzymanie zieleni w gminie w 
parkach, placach zabaw, skwery, prace konserwatorskie, 
zakładanie nowych zieleńców 

54.640 zł 22.113,10 zł 

3. 
Wynagrodzenia osobowe tj.: opłata przeglądu placów zabaw 
oraz innych usług tytułem utrzymania placów zabaw i zieleni 
gminnej 

3.000 zł 870,00 zł 

 
Utrzymanie zieleni w ramach funduszu sołeckiego, plan – 46.130 zł, wykonanie 

37.300,78 zł w tym: 
− Zakup urządzeń placów zabaw    - 18.291,46 zł 
− Inne zakupy na place zabaw      -   7.964,32 zł 
− Zakup kosiarek i podkaszarek    - 11.045,00 zł 
− Wydatki na prace porządkowe 

(f-sz sołecki) we wsi Paczyn – plac zabaw (plan 4.830 zł) -   4.300,00 zł 
− Zakup namiotu z f-szu sołeckiego    -   5.000,00 zł 

Omówiła wydatki w ramach funduszu sołeckiego w poszczególnych sołectwach, które 
przedstawiają się następująco: 

Nazwa 
miejscowości Zakres zadań realizowanych z F-szu Sołeckiego Plan Wykonanie 

Jarkowice Zakup urządzeń i wyposażenia na plac rekreacyjno-
sportowy 10.899 zł 9.987,00 zł 
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Okrzeszyn Zakup podkaszarki spalinowej 1.500,00 zł 2.825,00 zł 

Błażkowa 
Zakup zestawu ogrodzeniowego z siatki na plac zabaw i 
boisko do piłki siatkowej, kosiarki spalinowej, paliwo i olej 
oraz 20 ton piasku do piaskownicy i boiska 

7.780 zł 6.793,00 zł 

Uniemyśl Zakup podkaszarki spalinowej, zakup wyposażenia na plac 
zabaw 5.162 zł 5.903,00 zł 

Bukówka Zakup sprzętu i wyposażenia na plac zabaw, zakup kosiarki 
spalinowej 8.163 zł 7.604,00 zł 

Stara Białka Zakup ławek na plac zabaw 2.338 zł 2.299,00 zł 

Opawa 
Zakup kosiarek na boisko i plac zabaw, zakup materiałów 
remontowych i wyposażenia na remonty i konserwacje 
obiektów i urządzeń na plac zabaw i boisko sportowe 

10.288 zł 6.084,04 zł 

Stara Białka Zakup namiotu na plac rekreacyjny 5.000 zł 5.000,00 zł 

Paczyn Wydatki na prace porządkujące związane z uruchomieniem 
placu zabaw 4.830 zł 4.300,00 zł 

 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są jakieś pytania. Uwag i zapytań nie 
zgłoszono. 
 
Ad. 7. Oświata w Gminie Lubawka 

− Sprawozdanie rzeczowo-finansowe. 
− Ocena i stopień przygotowania jednostek oświatowych na nowy rok szkolny. 
− Zatrudnienie. 

Pani Alicja Liber Dyrektor Szkoły Podstawowej w Miszkowicach (SP Miszkowice) 
przedstawiła informację stanowiącą załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. Stwierdziła, że 
pozyskano sponsora na zakup szafek dla 1 klasy. Kupiono również komputer z drukarką do 
pracowni nauczycielskiej, a także komputer do pracowni komputerowej i odpowiednie 
programy do niego. Z większych remontów w okresie wakacyjnym usunięto tynk 
z odpadającej elewacji zewnętrznej na budynku nr 8, w tym też budynku wykonano nowe 
schody wejściowe i remont komina, a także wyremontowano zaplecze biologiczne. 
Pomalowana została również sala gimnastyczna. Doposażone zostało także zaplecze 
kuchenne i wykonano generalne porządki w pomieszczeniach szkolnych. Przygotowane 
zostały także odpowiednio boiska szkolne. Jeśli chodzi o zatrudnienie to na pełny etat pracuje 
9 nauczycieli, a 5 w niepełnym wymiarze godzin. Razem zatrudnionych jest 14 nauczycieli, 
z tego: 8 dyplomowanych, 5 mianowanych i 1 kontraktowy. Jeśli chodzi o zatrudnienie 
w obsłudze to w kuchni są 2 etaty, 3 etaty sprzątaczek, 1 etat konserwatora, 1 etat 
w sekretariacie i kadrach, 2/8 etatów księgowej i referenta finansowego, a także 2 etaty 
palaczy sezonowych. W przypadku palaczy to już teraz są 4 podania i tutaj z wyborem raczej 
nie będzie problemu. Stwierdziła, że kuchnia wydawać będzie 90 obiadów, cena obiadu się 
nie zmienia. Dodała, że na komisji mówiła, iż w klasach 0-VI uczęszczać będzie 
101 uczniów, teraz ta liczba wzrosła do 103 uczniów. Na oddział przedszkolny, do którego 
chodzą dzieci sześcioletnie uczęszczać będzie 17 dzieci. Zauważyła, iż istnieje potrzeba m.in. 
z powodu reformy oświaty, aby otworzyć oddział pięciolatków, zajęcia odbywałyby się w tej 
samej sali co u sześciolatków, ale później po zajęciach dzieci starszych, dzieci te zaczynałby 
je o godz. 1330. W chwili obecnej na terenie obwodu szkoły takich dzieci jest 15. Rodzice 
tych dzieci są chętni, żeby takie zajęcia miały miejsce ale problemem jest dowóz dzieci. 
Ponadto pojawiłaby się wtedy także potrzeba zapewnienia pensji dla nauczyciela. Dodała, że 
od tego raczej się nie ucieknie, ponieważ od przyszłego roku będzie to obowiązek. 
Stwierdziła, że najlepiej o potrzebie istnienia takiego oddziału świadczy realizowany program 
przedszkola alternatywnego. Dodała, że klasy średnio liczą także po 15 uczniów. Zauważyła, 
że jeśli chodzi o plan finansowy to na koniec czerwca b.r. jest on zrealizowany średnio na 
poziomie 43%. Poinformowała, że największą bolączką, która bardzo jej leży jest sprawa 
elewacji, trzeba ją wykonać przynajmniej na dwóch ścianach i korzystając z okazji poprosiła, 
aby spojrzeć na to łaskawym okiem. 
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Pani Alina Wróbel Dyrektor ZSP Chełmsko Śląskie przedstawiła informację stanowiącą 
załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. Zauważyła, że w chwili obecnej trwają prace 
porządkowe. Poinformowała, że w okresie wakacyjnym zostały przeprowadzone następujące 
remonty:  

− malowanie trzech  klas lekcyjnych 
− wymiana płytek podłogowych i malowanie pomieszczeń kuchennych 
− malowanie biblioteki szkolnej 

Zauważyła, że jeśli chodzi o zatrudnienie to w ZSP pracuje -  42 nauczycieli, w tym pełne 
etaty 35 nauczycieli, a 5 nauczycieli na część etatu: 1 x 15/18, 2x 9/18, 1x4/18, 
1 x 6/18, natomiast 1 nauczyciel – jest na rocznym urlopie bezpłatnym. Jeśli chodzi 
o pracowników obsługi i administracji – to zatrudnione jest 14 osób, w tym 2 osoby na 
¾ etatu. Stwierdziła, że kwalifikacje zawodowe nauczycieli są następujące: 40 nauczycieli 
posiada pełne kwalifikacje pedagogiczne do wykonywania zawodu, a 2 osoby są w trakcie 
zdobywania kwalifikacji i są zatrudnione za zgodą Kuratora Oświaty. Stwierdziła, że wśród 
kadry pedagogicznej jest: nauczycieli dyplomowanych – 16, nauczycieli mianowanych – 14, 
nauczycieli kontraktowych – 9, nauczycieli stażystów – 3. Poinformowała, że na chwilę 
składania informacji do poszczególnych szkół w ZSP uczęszczać będzie: 

• Gimnazjum Publiczne – 108 uczniów (51 dziewcząt, chłopców 57) 
• Szkoła Podstawowa – 200 uczniów w 12 oddziałach (100 dziewczynek i 100 chłopców) 
• Przedszkole Publiczne – 3 oddziały – 74 dzieci. 

Z przygotowywanych przez szkolną kuchnię obiadów korzystać będzie 200 osób, stawka 
żywieniowa dla ucznia wynosi 2,50 zł, a dzienna stawka żywieniowa w przedszkolu to 
3,50 zł. Jeśli chodzi o wydatkowanie i realizację budżetu to do lipca b.r. było to ogółem około 
50%. 
Przewodniczący Rady W. Osiński poinformował, że w dniu 24 sierpnia b.r. odbyło się 
posiedzenie połączonych komisji, gdzie także omawiano sytuację w oświacie. Spytał się czy 
są pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. 
Pani Beata Obrzut Dyrektor ZSP Lubawka przedstawiła informację stanowiącą załącznik 
nr 5 do niniejszego protokołu. Stwierdziła, że zakończył się nabór do przedszkoli, na nowy 
rok przyjęto 150 dzieci (na liście oczekujących w przedszkolu przy ul. Dworcowej jest 
ośmioro 4-latków a na przy ul. Szymrychowskiej dwoje 4-latków i sześcioro 3-latków), a na 
przyjęcie oczekuje jeszcze 16 dzieci w wieku 3-4 lata. Stwierdziła, że do szkoły podstawowej 
uczęszczać będzie 381, w tym do kl. I 59 (w kl. I będzie czworo 6-latków) a do gimnazjum 
238, w tym do kl. I uczęszczać będzie 86 uczniów. W okresie wakacyjnym zostały 
przeprowadzone remonty doraźne: 

a) Przedszkole przy ul. Szymrychowskiej 
• pomalowane pomieszczenia w piwnicy włącznie z kuchnią 
• pomalowana winda do transportu żywności.  

b) Przedszkole przy ul. Dworcowej 
− pomalowana sala na parterze, 
− pomalowana sala gimnastyczna na I piętrze, 
− pomalowana szatnia. 

c) Szkoła Podstawowa przy ul. Bocznej 
§ pomalowana szatnia, 
§ pomalowane okna na parterze, 
§ pomalowana część elewacji budynku (od strony boiska i wejścia do szkoły), 
§ naprawa uszkodzonych kamer oraz wstawianie (kilkakrotnie) rozbitych szyb. 

Zauważyła, że największy zakres prac do wykonania przewidziano w budynku Gimnazjum, 
gdzie w trakcie wykonywania jest lub już zrobiono: 
− modernizacja kotłowni; 
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− wymiana instalacji c.o. i montaż grzejników na I i II piętrze, parterze, w pomieszczeniach 
piwnicy czyli: kuchnia, szatnia, magazyny; 

− wymiana instalacji c.o. i montaż grzejników w salach gimnastycznych i pomieszczeniach 
będących przy salach gimnastycznych; 

− wykonano montażu instalacji hydrantowej oraz szafek hydrantowych; 
− wymiana instalacji elektrycznej w klasach podstawówki na parterze, klasach na I piętrze, 

część klas na II piętrze i pozostałych miejscach; 
Zauważyła, że prace remontowe trwają, od ubiegłego dnia widać wyraźny postęp. 
Korzystając z okazji poinformowała, że rok szkolny rozpocznie się oczywiście 1 września 
o godz. 900 na boisku przy budynku gimnazjum. Do wykonania może będą jeszcze prace 
porządkowe, ale co najważniejsze to postęp jest widoczny. Wykonawca deklarował, że 
prawdopodobnie jeszcze więcej osób będzie pracowało to sytuacja wygląda bardziej 
optymistycznie. 
Jeśli chodzi o zatrudnienie w ZSP Lubawka, to w poszczególnych placówkach przedstawia 
się ono następująco: 
Przedszkola (ul. Dworcowa i ul. Szymrychowska) : 

• nauczyciele - pełnozatrudnionych nauczycieli - w tym wicedyrektor ds. przedszkola 
• obsługa ogółem 8 osób: intendent, 2 konserwatorów (w tym 1 na ½ etatu), 2 osoby 

pracujące w kuchni oraz 3 sprzątaczki. 
Szkoła Podstawowa: 

• nauczyciele: ogółem 29 osób, w tym 26 pełnozatrudnionych (w tym wicedyrektor 
ds. szkoły podstawowej) i 3 niepełnozatrudnionych  

• administracja i obsługa ogółem 5 osób: w tym 1 pracownik administracyjno – 
biurowy (sekretarka), 2 etaty sprzątaczek i 1 etat konserwatora 

Gimnazjum: 
• nauczyciele ogółem 31 osób, z czego na pełnym etacie 26 i 5 niepełnozatrudnionych  
• administracja ogółem 4 osoby: gł. księgowa, pracownik ds. kadr i pracownik 

ds. płac, sekretarka – obsługa sekretariatu ZSP i gimnazjum, kierownik gospodarczy 
• obsługa ogółem 14 osób w tym: konserwator, intendentka, 3 osoby pracujące 

w kuchni, 5 sprzątaczek i 4 palaczy sezonowych. 
Dodatkowo na umowę zlecenie zatrudniona jest obsługa informatyczna oraz specjaliści  
wczesnego wspomagania rozwoju dziecka przedszkolnego (3 osoby) i opiekunowie dowozu 
uczniów (3 osoby). Ogółem wszystkich pracowników zatrudnionych w zespole jest 106 osób. 
Przedstawiła sprawozdanie rzeczowo-finansowe na dzień 14 lipca b.r., z którego wynika, że 
realizacja budżetu jest na poziomie około 50%. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są pytania. 
Radna E. Kocemba spytała się czy remont kotłowni w budynku gimnazjum, który ma trwać 
do końca września spowoduje jakieś reperkusje w nauce dla dzieci i młodzieży. 
Pani B. Obrzut Dyrektor ZSP Lubawka odpowiedziała, że nie. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są pytania. Uwag i pytań nie zgłoszono. 
 
Przerwa w obradach sesji w godz. 1530 do 1550. 
O godz. 1530 obrady sesji opuścili: radny Alfred Bagiński i radny Andrzej Ptaszkowski. 
 
Ad. 8. Informacja Kierownika MGOPS z realizacji działań zawartych w Gminnej 
Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 
Przewodniczący Rady W. Osiński zauważył, ze w 2008 roku podjęta była uchwała nt. 
strategii rozwiązywania problemów społecznych, jeden z jej zapisów przewiduje cykliczne 
sprawozdania i informacje dotyczące jej realizacji. W związku z powyższym taki punkt 
znalazł się w porządku obrad. 
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Pani Alina Lewandowska Kierownik MGOPS przedstawiła informację na temat realizacji 
strategii rozwiązywania problemów społecznych stanowiącą załącznik nr 6 do niniejszego 
protokołu. Dodała, że na potrzeby sprawozdania zbierała informacje z wszystkich praktycznie 
jednostek, dlatego też nie będzie do tego sprawozdania nic dodawać, bo może nie mieć 
szczegółowej wiedzy w danej tematyce. Przystąpiła do odczytania informacji: 

Informacja z realizacji poszczególnych działań w ramach  
„Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych dla gminy Lubawka na lata 

2008-2013” 
Cel strategiczny 1: Działania mające na celu redukowanie ubóstwa  
Gmina w kierunku ograniczenia ubóstwa prowadzi różne działania przyczyniające się do podniesienia 
dochodów rodzin m.in. przy wykorzystaniu działań ośrodka pomocy społecznej urzędu pracy oraz 
organizacji pozarządowych. Ideą działań jest tworzenie takiej płaszczyzny  by praca i dochody z pracy 
wzięły prymat nad zasiłkami z pomocy społecznej. 
Cel operacyjny 1.1. Aktywizacja świadczeniobiorców pomocy społecznej  

Wprowadzanie innowacyjnych metod pracy z długotrwałym świadczeniobiorcą 
Prowadzona i świadczona przez pracowników MGOPS praca socjalna przyczynia się do łagodzenia 
następstw ubóstwa. Innowacyjną metodą pracy z długotrwałym świadczeniobiorcom jest kontrakt 
socjalny. Jest to pisemna umowa zawarta z osobą lub rodziną ubiegającą się o pomoc, określająca 
uprawnienia i zobowiązania stron umowy, w ramach wspólnych działań zmierzających do 
przezwyciężenia trudnej sytuacji życiowej osoby lub rodziny. Kontrakt zawiera opis sytuacji życiowej 
osoby lub rodziny oraz opis koniecznych do podjęcia przez nią działań a także rodzaj wsparcia, do 
jakiego zobowiązuje się ośrodek pomocy społecznej by umożliwić ich realizację (m.in. pomoc 
finansowa, rzeczowa, dożywianie, paczki żywnościowe, itp.) Kontrakt socjalny pozwala na 
maksymalne zmobilizowanie osoby do rozwiązywania własnych problemów. Odwołując się do 
odpowiedzialności klienta motywuje się go do podejmowania samodzielnych decyzji, tym samym 
przyczyniając się do wzmocnienia poczucia własnej wartości, pokonywania trudności adaptacyjnych, 
poszerzania kompetencji, nabywania nowych umiejętności i uprawnień, zwłaszcza takich, które 
umożliwiają samodzielne zarobkowanie i utrzymanie.  
W roku 2009, który był pierwszym rokiem realizacji „Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów 
Społecznych” pracownicy socjalni zawarli 59 kontraktów socjalnych. 
Z tej liczby kontraktów 12 zostało zawartych z uczestnikami projektu systemowego realizowanego 
przez MGOPS pn. „Aktywizacja zawodowa i społeczna mieszkańców gminy Lubawka” 
finansowanego ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego.  
Kontrakt socjalny jako narzędzie realizacji projektu umożliwiło określenie sposobu współdziałania 
w rozwiązywaniu problemów osoby oraz aktywizację społeczno - zawodową przeciwdziałającą 
wykluczeniu społecznemu. W ramach  realizowanego projektu w 2009 r. zastosowano szereg 
instrumentów aktywizacji zawodowej, społecznej, zdrowotnej, edukacyjnej. W projekcie wzięło 
udział 12 osób płci męskiej, długotrwale bezrobotnych będących w izolacji społecznej. Uczestnicy 
objęcie zostali następującymi działaniami: 

• Terapia psychologiczna, 
• Psychoterapia w Zakładzie Lecznictwa Odwykowego w Czarnym Borze, 
• Spotkania oraz treningi z asystentem rodzinnym, 
• Konsultacje oraz porady radcy prawnego, 
• Podniesienie kwalifikacji zawodowych poprzez odbycie kursu ogólnobudowlanego 

Świadczeniobiorcy pomocy społecznej aktywizowani są także poprzez prace społecznie użyteczne, 
mające na celu aktywizację społeczno-zawodową osób bezrobotnych, które posiadają status osoby 
bezrobotnej bez prawa do zasiłku dla bezrobotnych i korzystają ze świadczeń pomocy społecznej. 
Prace organizowane na terenie gminy w miejscu zamieszkania osoby skierowanej do tych prac, W tym 
zakresie tutejszy Ośrodek współpracuje z Urzędem Miasta w Lubawce oraz Powiatowym Urzędem 
Pracy w Kamiennej Górze. W 2009 r. do prac społecznie-użytecznych zostało skierowanych 
63 klientów MGOPS.  

Wspieranie zatrudnienia subsydiowanego  

W ramach tego typu zatrudnienia wymienia się prace interwencyjne oraz roboty publiczne.  
W ramach tej formy aktywizacji ośrodek współpracuje z Powiatowym Urzędem Pracy m.in. 
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w zakresie rozpowszechniania ofert pracy. Ten rodzaj zatrudnienia stwarza szansę na powrót na rynek 
pracy dla osób bezrobotnych a zwłaszcza długotrwale bezrobotnych korzystających ze świadczeń 
pomocy społecznej. W 2009 r. z tej formy zatrudnienia skorzystało 5 klientów MGOPS. 
Wspieranie szkoleń, staży zawodowych i warsztatów aktywizacji zawodowej 
Tutejszy ośrodek w tym zakresie w sposób ciągły współpracuje z Powiatowym Urzędem Pracy. 
Kontakt z doradcą zawodowym oraz klubem pracy funkcjonującymi w PUP ma na celu wzrost 
motywacji do aktywnego poszukiwania pracy i zmiany sposobu myślenia o rynku pracy. W roku 
2009 działalność Klubu Pracy koncentrowała się głównie na realizacji zajęć aktywizacyjnych oraz 
3 tygodniowego szkolenia w zakresie umiejętności poszukiwania pracy. W ramach Klubu Pracy 
przeszkolono 52 osoby bezrobotne, zajęciami aktywizacyjnymi objęto 345 osób. W zajęciach 
i szkoleniach uczestniczyło ogółem 397 osób.  
Również w związku z realizacją projektu systemowego, uczestnicy projektu odbyli kurs 
ogólnobudowlany podnosząc swoje kwalifikacje zawodowe umożliwiające powrót na rynek pracy. 
Kurs został przeprowadzony prze Zakład Doskonalenia Zawodowego w Kamiennej Górze. 
Cel strategiczny 2: Zmniejszenie zjawiska wykluczenia społecznego osób bezrobotnych 
Wg danych uzyskanych z Powiatowego Urzędu Pracy w Kamiennej Górze na dzień 31 grudnia 2009 r. 
stopa bezrobocia w powiecie kamiennogórskim wynosiła 22,4 %. Z terenu Miasta i Gminy Lubawka 
w Powiatowym Urzędzie Pracy w Kamiennej Górze zarejestrowanych było 839 osób - miasto 
Lubawka 465 os., tereny wiejskie 374 os. (co stanowiło 24,7% ogółu bezrobotnych w powiecie 
kamiennogórskim) w tym osoby będące w szczególnie niekorzystnej sytuacji na rynku pracy tj.: 

• Kobiety  - 375 osób (44,7%), 
• Młodzież do 25 roku życia – 149 osób (17,8%), 
• Osoby w wieku powyżej 50 roku życia – 220 osób (26,2%), 
• Osoby długotrwale bezrobotne – 282 osoby (33,6%) 
• Osoby niepełnosprawne – 31 osób. 

W stosunku do osób bezrobotnych, będących w szczególnie niekorzystnej sytuacji na rynku pracy 
Powiatowy Urząd Pracy w Kamiennej Górze inicjował, organizował i finansował następujące 
instrumenty rynku pracy:  

• Przygotowania zawodowe w miejscu pracy, 
• Staże, 
• Prace interwencyjne, 
• Roboty publiczne, 
• Prace społecznie użyteczne. 

Z terenu Miasta i Gminy Lubawka w roku 2009 skierowanych do pracy w oparciu o oferty pracy  
zostało 348 osób -  co stanowiło 25,3 % ogółu podejmujących zatrudnienie lub inną formę aktywizacji 
zawodowej z terenu całego powiatu (w tym w ramach zatrudnienia subsydiowanego 219 osób, 
niesubsydiowanego 129 osób). Do odbycia szkoleń zawodowych z terenu Miasta i Gminy Lubawka 
zostało skierowanych 62 osoby, na staż 85 osób. W ramach prac interwencyjnych zatrudnienie podjęło 
25 osób, w ramach robót publicznych 24 osoby, pracami społecznie użytecznymi objęto 63 osoby. 
Ponadto celem ograniczenia zjawiska bezrobocia wśród młodzieży dla gimnazjalistów klas III 
zorganizowane zostało spotkanie z doradcą zawodowym z Centrum Informacji i Planowania Kariery 
Zawodowej w WUP w Jeleniej Górze. Tematem spotkania była „Orientacja zawodowa”.                                     
Cel strategiczny 3: Wspieranie kompetencji opiekuńczo – wychowawczych i warunków 
funkcjonowania rodzin. 
Rodzina jest niezbędnym czynnikiem rozwoju osobowości jednostki oraz miejscem kształtowania 
i zaspokajania jej podstawowych potrzeb biologicznych, psychologicznych i społecznych. 
Najważniejszą rolą rodziny, jaką ta spełnia w społeczeństwie, jest jej funkcja wychowawcza 
i opiekuńcza wobec dzieci. 
Osiągnięcie celu polityki społecznej jakim jest wspieranie opiekuńczej i wychowawczej roli rodziny 
odbywa się m.in. poprzez: 

• Wspieranie rodziny w jej rozwoju i stwarzanie odpowiednich warunków dla rozwoju dzieci, 
udzielanie pomocy w przezwyciężeniu trudności materialnych (pomoc finansowa, rzeczowa – 
w tym zaopatrzenie w żywność m.in. w ramach programu PEAD oraz z Banku Żywności, 
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paczki żywnościowe z okazji Świąt Bożego Narodzenia, kolacja wigilijna itp. ze środków 
MGOPS w Lubawce) i innych  

• Działania opiekuńczo – wychowawcze (terapię, poradnictwa, pracę socjalną itp.) 
• Tworzenie sieci poradnictwa pedagogicznego i psychologicznego dla dzieci, młodzieży 

i rodziców,  
• Udzielanie pomocy rodzinom ubogim oraz zagrożonym ubóstwem, dożywianie dzieci  

w szkołach i przedszkolach, pomoc stypendialną dla dzieci i młodzieży z takich rodzin, 
• Podnoszenie poziomu nauczania, podnoszenie kwalifikacji zawodowych przez nauczycieli, 

organizowanie zajęć pozalekcyjnych oraz wspieranie uczniów szczególnie uzdolnionych, 
• Aktywne formy i działania wychowawcze oświaty,  
• Przeprowadzanie systematycznej diagnozy nt. różnego rodzaju uzależnień, rozwijania 

profilaktyki uzależnień m.in. poprzez działalność świetlic środowiskowych,  
• Realizację różnego rodzaju programów szkolnych, 
• Przeciwdziałanie przemocy fizycznej i psychicznej wobec dzieci i dorosłych członków 

rodziny (zwłaszcza kobiet, osób niepełnosprawnych i starszych) 

Cel operacyjny 3.1. Podniesienie świadomości opiekuńczo-wychowawczej rodziny 
Pedagogizacja rodziców i uświadamianie rodzicom ich roli w wychowaniu dzieci 
Dla rodziców uczniów w ramach pedagogizacji rodziców organizowane były spotkania ze specjalistą, 
których celem było przekonanie opiekunów do odpowiedniego reagowania na złe zachowania ich 
dzieci oraz do współpracy ze szkołą w tym zakresie. Rodzice informowani są o prawnej i moralnej 
konieczności współdziałania z nauczycielami w procesie wychowywania swoich dzieci. Ponadto 
pedagogizacja odbywa się podczas zebrań z rodzicami, spotkań z pedagogiem oraz dyrektorem szkoły. 
W 2009 r. na potrzeby przeprowadzenia ewaluacji diagnozowano rodziców poprzez ankiety 
w obszarach: „Wychowanie i profilaktyka”, „Znajomość praw szkolnych, dokumentów szkolnych, 
obiegu informacji”, „Organizacja kształcenia”, „Bezpieczeństwo w szkole”, „Wyrażenie opinii na 
temat pracy Rady Rodziców”. 
Rozwój poradnictwa specjalistycznego 
W szkołach prowadzone były różnego rodzaju spotkania ze specjalistami: psychologami, pedagogami 
szkolnymi oraz z Poradni Psychologiczno – Pedagogicznej, specjalistami programów profilaktycznych 
(realizowano m.in. programy: „Między nami kobietkami”, „Wróć bez HIV”, „Rzuć palenie razem 
z nami”, „Trzeźwy umysł”), policją ds. prewencji nieletnich.  Uczniowie mający trudności w nauce 
oraz sprawiający problemy wychowawcze kierowani byli do Poradni Psychologiczno – 
Pedagogicznej, Poradni Zdrowia Psychicznego i innych placówek specjalistycznych. Dzięki tym 
badaniom w wielu przypadkach dostosowano wymagania edukacyjne do intelektualnych możliwości 
ucznia. Ponadto organizowano konsultacje ze specjalistą psychiatrii dzieci i młodzieży. Konsultacje 
sfinansowane zostały ze środków Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. 
W kilku przypadkach zaszła konieczność skierowania dzieci na terapię, celem poprawy ich 
funkcjonowania w środowisku szkolnym. Prowadzone były również specjalistyczne zajęcia 
psychokorekcyjne dla uczniów z problemami. 
Szkolenia nauczycieli odbywające w ciągu roku szkolnego pozwalają na efektywne wykorzystanie 
kadry nauczycielskiej w rozpowszechnianiu poradnictwa specjalistycznego. Również realizacja 
programów profilaktycznych takich jak „Trzymaj formę”, „Nie pal przy mnie”, „Znajdź właściwe 
rozwiązanie” przyczynia się do osiągnięcia celu jakim jest wspieranie opiekuńczej i wychowawczej 
roli rodziny. 
Cel operacyjny 3.2. Zapobieganiu niedostosowaniu społecznemu 
W celu przeciwdziałania niedostosowaniu społecznemu wśród młodzieży w roku 2009 prowadzone 
były następujące działania: 

• Rozmowy dyscyplinujące, pouczające, wspierające i motywujące z uczniami, z udziałem 
rodziców, wychowawców, nauczycieli przedmiotów, pracowników Policji, Straży Miejskiej 
oraz kuratorów, 

• Kary regulaminowe, naprawianie przez uczniów szkód wyrządzonych na mieniu szkoły, 
• Udzielanie wsparcia, porad i pomocy w rozwiązywaniu zgłaszanych problemów (trudności 

w nauce, choroba alkoholowa w rodzinie, przemoc fizyczna, zaburzenia emocjonalne, konflikty 
z rodzicami i rówieśnikami),  
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• Zawieranie kontraktów między uczniem, wychowawcą i pedagogiem w obecności rodzica 
dotyczących systematycznego uczęszczania na zajęcia szkolne, 

• Prowadzenie rozmów interwencyjnych, 
• Kierowanie młodzieży i zainteresowanych rodziców do specjalistycznych poradni i MGOPS w 

Lubawce, 
• Uczestnictwo gimnazjalistów w przedstawieniu profilaktycznym pt. „Szansa” sfinansowanym 

ze środków GKRPA, 
• Zajęcia edukacyjne o tematyce finansowej „Liderzy Europy” przeprowadzone przez 

pracowników banku, 
• Zajęcia profilaktyczne „Tyle wolności, ile mądrości – zapobieganie zuchwałym zachowaniom 

uczniów”, 
• Programy profilaktyczne „Stres pod kontrolą”, „Życie pod murem – co każdy powinien 

wiedzieć o narkotykach”, „Obietnica – co każdy powinien wiedzieć o alkoholu”, 
• Udział szkół w obchodach Światowego Dnia Rzucania Palenia, udział uczniów klas pierwszych 

w zajęciach profilaktycznych „Palenie tytoniu a fizjologia człowieka”, 
• Udział uczniów w zajęciach profilaktycznych „AIDS – jak go uniknąć” oraz udział 

gimnazjalistów w Szkolnym Konkursie Wiedzy o AIDS z okazji Światowego Dnia Walki 
z AIDS, 

• Spotkanie gimnazjalistów klas III z doradcą zawodowym z Centrum Informacji i planowania 
kariery zawodowej w WUP w Jeleniej Górze (temat spotkania „Orientacja zawodowa”), 

• Zorganizowanie dla uczniów klas I spotkania z przedstawicielem  Zespołu ds. Nieletnich 
z KPP w Kamiennej Górze nt. „Bezpieczeństwo w szkole i w najbliższym otoczeniu”, 

• Uczestnictwo jednej z klas II w zajęciach profilaktycznych „Oni – co każdy powinien wiedzieć 
o przemocy”, 

• Zorganizowanie z okazji Ogólnopolskiego Dnia Szkoły bez Przemocy szkolnego konkursu na 
wykonanie plakatu z hasłem promującym szacunek i tolerancję wobec innych. 

Cel operacyjny 3.3. Wzmocnienie relacji rodzinnych poprzez prawidłowe spędzanie wolnego 
czasu 
Organizowanie imprez kulturalno – rozrywkowych 
Corocznie organizowane są imprezy kulturalno – rozrywkowe, w których mogą uczestniczyć rodziny: 

• Dni Lubawki, 
• Dożynki Gminne, 
• Festyny Majowe wraz z Festynami Charytatywnymi  
• Dzień Dziecka 

Organizowanie zajęć pozalekcyjnych oraz kół zainteresowań 
W szkołach na terenie gminy organizowane są zajęcia pozalekcyjne w postaci różnego rodzaju kół 
zainteresowań: 

• koło humanistyczne 
• koło języka niemieckiego 
• koło języka angielskiego 
• koło matematyczne 
• koło biologiczne 
• koło ekologiczne 
• koło informatyczne 
• koło języka rosyjskiego 
• koło plastyczne 
• koło muzyczne 
• SKS 

 
Cel strategiczny 4: Budowa systemu wsparcia dla osób niepełnosprawnych i starszych 

Ułatwienie funkcjonowania w środowisku osób starszych 
Instrumentem usprawniającym proces pomocy osobom niepełnosprawnym, długotrwale chorym oraz 
seniorom są m.in. usługi opiekuńcze. Jest to obowiązkowe zadanie własne gminy. Na terenie gminy 
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realizatorem usług opiekuńczych jest Polski Komitet Pomocy Społecznej w Kamiennej Górze. 
Realizowane są tylko usługi o charakterze podstawowym które mają na celu pomoc w zaspakajaniu 
codziennych potrzeb życiowych (zakupy, wykupienie recept, pomoc w pracach domowych), opiekę 
higieniczną, zalecaną przez lekarza pielęgnację oraz w miarę możliwości zapewnienie kontaktu 
z otoczeniem. W roku 2009 tut. Ośrodek objął usługami 32 osoby samotnie gospodarujące, na rzecz 
których zostało wypracowanych 11 768 godzin.  
W ramach realizowanego przez gminę Programu Współpracy Gminy Lubawka z organizacjami 
pozarządowymi, przewidziano współpracę z tymi organizacjami m.in. w zakresie upowszechniania 
kultury fizycznej, promocji zajęć rekreacyjnych wśród emerytów rencistów i inwalidów oraz 
zapewnienia im aktywnych form spędzania wolnego czasu.  
Wzrost aktywności osób niepełnosprawnych w społeczności lokalnej 
W kwestii pomocy osobom niepełnosprawnym, gmina Lubawka, w ramach realizacji Programu 
Współpracy Gminy Lubawka z organizacjami pozarządowymi, współpracuje m.in. z Fundacją 
„OSTOJA” która prowadzi działalność przede wszystkim w zakresie: 

• Wspierania osób chorych, niepełnosprawnych i starszych oraz ich rodzin w procesie rehabilitacji, 
powrotu do zdrowia i wszechstronnego rozwoju 

• Niesienia pomocy w zakresie opieki społecznej, oświaty i wychowania osobom 
niepełnosprawnym zwłaszcza na poziomie lokalnym 

Fundacja „Ostoja” w roku 2009 otrzymała od gminy Lubawka na realizację zadań własnych gminy 
w zakresie pomocy osobom niepełnosprawnym dotację w wysokości 6.000,- zł. 
Cel strategiczny 5: Przeciwdziałania problemom uzależnień ze szczególnym uwzględnieniem 
dzieci i młodzieży szkolnej  

Cel operacyjny 5.1., 5.2 Przeciwdziałanie i profilaktyka rozwiązywania problemów 
alkoholowych, ograniczenie zjawiska narkomanii 
Tworzenie i realizacja programów profilaktycznych 
W gminie Lubawka corocznie uchwalany jest i realizowany Gminny Program Profilaktyki 
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, który zawiera cele programu, analizę sytuacji w gminie 
dotyczącą problemów alkoholowych, działania na rzecz rozwiązywania problemów alkoholowych 
oraz przeciwdziałania narkomani. Ponadto uchwalany jest także i realizowany Program Współpracy 
Gminy Lubawka z Organizacjami Pozarządowymi, określający obszar współpracy, formy współpracy 
z organizacjami pozarządowymi, które działają na rzecz gminy Lubawka i jej mieszkańców. 
Realizacja programów profilaktycznych w szkołach  
W szkołach na terenie gminy Lubawka realizowane były programy profilaktyczne z zakresu 
uzależnień: „Życie pod murem – co każdy powinien wiedzieć o narkotykach”, „Obietnica – co każdy 
powinien wiedzieć o alkoholu”. Ponadto organizowane były różnego rodzaju warsztaty oraz teatry 
profilaktyczne. Realizacja scenariuszy zajęć z odbytych warsztatów i teatrów odbywała się na lekcjach 
wychowawczych. 
Wspieranie powstawania grup samopomocowych AA oraz poradnictwa specjalistycznego dla osób 
wychodzących z alkoholizmu. 
W siedzibie MGOPS w Lubawce działa grupa AA „Granica”. Mityngi odbywają się raz w tygodniu. 
Praca grupy opiera się na 12 krokach i 12 tradycjach wspólnoty. Ponadto funkcjonuje Punkt 
Konsultacyjny dla Osób Uzależnionych i Współuzależnionych, w którym zatrudnieni są specjaliści 
z zakresu terapii i psychoterapii uzależnień. Zajęcia prowadzone są raz w tygodniu dla każdej z trzech 
grup: 

• Grupa dla osób uzależnionych po podstawowym programie uzależnień, 
• Grupa motywująca dla osób uzależnionych wraz z konsultacjami indywidualnymi, 
• Grupa dla osób współuzależnionych wraz z konsultacjami indywidualnymi dla członków 

rodzin uzależnionych oraz osób doznających przemocy. 
Poradnictwo specjalistyczne dla osób wychodzących z alkoholizmu wspierane było  
w ubiegłym roku poprzez realizację projektu systemowego, w ramach którego osoby biorące udział 
w projekcie uczestniczyły w treningach oraz warsztatach, podczas weekendowej terapii w Zakładzie 
Lecznictwa Odwykowego w Czarnym Borze. Warsztaty miały na celu ugruntowanie u tych osób 
podczas spotkań z psychologiem, informacji o chorobie alkoholowej w odniesieniu do ich osoby. 
Treningi i zajęcia edukacyjne natomiast służyły promowaniu trzeźwych postaw i zachowań.  
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Dzielnicowi Komisariatu Policji w Lubawce, w ramach swoich kompetencji, napotkawszy problem 
związany z uzależnieniem od narkotyków lub alkoholu udzielają zainteresowanym rodzinom i osobom 
informacji gdzie mogą szukać specjalistycznej pomocy. 
Aktywizacja osób uzależnionych i współuzależnionych do podejmowania leczenia. 
Pracownicy socjalni poprzez prowadzenie pracy socjalnej podejmują działania mające na celu 
podjęcie przez klienta leczenia odwykowego. W 2009 r. za pośrednictwem pracowników socjalnych 
leczeniu odwykowemu poddało się 14 osób. Wobec 23 osób, które nie poddały się leczeniu tutejszy 
ośrodek zastosował działania przewidziane ustawą o pomocy społecznej. Głównym narzędziem 
aktywizującym osoby uzależnione do podejmowania leczenia był kontrakt socjalny jako jeden 
z elementów pracy socjalnej. Przedmiotowa aktywizacja odbywa się również w działających 
w siedzibie MGOPS punktach konsultacyjnych. Działania motywujące do podjęcia leczenia prowadzi 
również Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Lubawce. W 2009 r. do 
GKRPA wpłynęły 43 wnioski o leczenie z czego 14 osób odbyło leczenie odwykowe. W przypadku 
2 osób konieczne było podjęcie innego leczenia specjalistycznego, 5 osób w trakcie prowadzonego 
postępowania o leczenie zostało wezwanych do odbycia kary w zakładzie karnym, wobec 4 osób 
skierowano wnioski do Sądu Rejonowego o leczenie zamknięte, wobec 1 osoby umorzono 
postępowanie ze względu na zły stan zdrowia, 4 osoby po rozmowie motywującej utrzymują 
trzeźwość, w przypadku 2 osób członkowie rodziny wnieśli wniosek o wstrzymanie postępowania. 
Pozostałe 11 osób wymaga kontynuacji działań wspierających i motywujących do podjęcia leczenia 
odwykowego. W 2009 r. na ogólną liczbę zgonów w ilości 130, 16 osób zmarłych to osoby 
uzależnione od alkoholu, co stanowi 12 %. W roku 2009 do GKRPA nie wpłynęły wnioski 
o skierowanie na leczenie osób uzależnionych od narkotyków. Komisja udzieliła jedynie 4 porad 
członkom rodziny i osobom biorącym środki odurzające. W 2009 r. na świadczenia z zakresu pomocy 
społecznej wydatkowano kwotę 1 420 783,00 zł dla 500 rodzin, z czego: kwotę 412 027,00 zł 
wydatkowano na rzecz 103 rodzin dotkniętych problemem alkoholowym (co stanowi 29% ogółu 
wydatkowanych środków). 
Wspieranie akcji informacyjnych o skutkach alkoholizmu 
Funkcjonariusze Komisariatu Policji w Lubawce w 2009 r. otrzymane z KWP we Wrocławiu plakaty 
i ulotki informujące o szkodliwym działaniu alkoholu i papierosów oraz o niesprzedawaniu ich 
nieletnim rozmieszczali we wszystkich punktach handlowych, prowadzących sprzedaż tych używek. 
Ponadto GKRPA w ramach kampanii ogólnopolskich rozpowszechniała różnego rodzaju broszury, 
ulotki oraz plakaty informujące o skutkach uzależnień. W szkołach prowadzone były przez pedagoga 
lekcje o tematyce profilaktycznej, integracyjnej i wychowawczej. Bardzo dużym zainteresowaniem 
cieszyły się zajęcia pod hasłem „lekcje przestrogi”, których tematem były różnego rodzaju 
uzależnienia i ich szkodliwość. Ponadto w Gimnazjum w Chełmsku Śląskim odbyły się zajęcia 
warsztatowe zorganizowane dla 200 gimnazjalistów o tematyce uzależnień sfinansowane przez 
Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Miejsko – Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Lubawce w porozumieniu z  Grupą AA „Granica” prowadził mityngi spikerskie, które  
traktują  o rozwoju choroby alkoholowej i jej konsekwencjach i są świadectwem procesu wychodzenia 
z choroby i zdrowienia. 
Wspieranie działań dotyczących zagospodarowania czasu wolnego dla dzieci i młodzieży  
Działania dotyczące zagospodarowania czasu wolnego dla dzieci i młodzieży prowadzone są m.in. 
przez Świetlicę Środowiskową „Promyczek” oraz wiejskie świetlice środowiskowe działające na 
terenie gminy Lubawka. W 2009 roku przeznaczono z funduszu Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych kwotę 10.000 zł na zakup gier i innych artykułów do ćwiczeń 
intelektualnych i sportowych na świetlice wiejskie. Różnego typu działania na rzecz dzieci 
i młodzieży prowadzone są również przez Miejsko – Gminny Ośrodek Kultury w Lubawce. Oprócz 
zadań statutowych i bieżących działań na rzecz dzieci i młodzieży (ogniska, wyjazdy na basen, 
spotkania szachowe, zajęcia sportowe itp.).  W 2009 r. odbyło się również Lokalne Forum Programu 
„Równać Szanse”. Tematem forum było wyrównywanie szans życiowych młodzieży. 
Przeprowadzono lokalną diagnozę sytuacji młodzieży nt. form spędzania wolnego czasu, 
zainteresowań, problemów z organizacją czasu poza zajęciami szkolnymi (ankietowano młodzież 
gimnazjalną). Prowadzone były także różnego rodzaju działania sportowe. Zrealizowane zostały 
projekty Promocja kolarstwa jako rozwój ruchu turystycznego oraz Turniej Grand Prix w Tenisie 
Ziemnym Lubawka – Zaclerz, współfinansowane ze środków Unii Europejskiej w ramach programu 
Europejski Fundusz Rozwoju Regionalnego oraz ze środków budżetu państwa za pośrednictwem 
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Euroregionu Nysa. Celem projektów było w pierwszym przypadku m.in. poznawanie przez młodzież 
atrakcji turystycznych (zabytków, muzeów, atrakcji przyrodniczych, itd.) na terenie gmin Lubawka – 
Zaclerz, w przypadku drugiego projektu celem było wzmocnienie współpracy między amatorskimi 
sekcjami tenisa ziemnego w Lubawce i Zaclerzu oraz rozwój i promowanie tenisa ziemnego wśród 
grupy dzieci polskich i czeskich. Zorganizowany został także przez Dom Kultury w porozumieniu ze 
szkołą Międzynarodowy Dzień Dziecka (30 dzieci z Niemiec, 50 dzieci z Jeleniej Góry, 70 dzieci 
z gminy Lubawka), w ramach którego przeprowadzono różnego rodzaju gry i zabawy oraz spektakl 
teatralny. 
Ponadto różnego rodzaju działania na rzecz dzieci i młodzieży prowadzone są przez Stowarzyszenie 
na Rzecz Edukacji i Rozwoju Ziemi Lubawskiej "KRUCZA DOLINA". W ramach programu "Działaj 
Lokalnie" Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności finansowanej przez Akademię Rozwoju 
Filantropii w Polsce zrealizowano w 2009 r. projekt „Ścieżki odzyskanych” zarządzany przez Lokalną 
Organizację Grantową Stowarzyszenie "Granica". Efektem trwającego 6 miesięcy projektu było 
stworzenie filmu dokumentalnego będącego rodzajem kroniki naszej gminy - nagrania wideo 
wspomnień ludzi, którzy tworzyli Polskę na Ziemiach Odzyskanych /w tym przypadku na terenach na 
których obecnie mieszkamy/. 
Wspieranie letniego i zimowego wypoczynku dzieci z rodzin wysokiego ryzyka. 
Wypoczynek dla dzieci z rodzin wysokiego ryzyka wspierany jest m.in. przez Gminną Komisję 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. W 2009 r. GKRPA dofinansowała kolonie letnie łącznie 
dla 85 dzieci (zorganizowane za pośrednictwem Caritas i TPD), zimowiska dla 40 dzieci, turnus 
profilaktyczno - rehabilitacyjny dla 10 dzieci oraz zielone szkoły dla 45 dzieci. Ponadto za 
pośrednictwem MGOPS w Lubawce na kolonie letnie wyjechało 18 dzieci z rodzin wysokiego ryzyka 
(Caritas, Kuratorium Oświaty we Wrocławiu). 
Sprawowanie kontroli w punktach sprzedaży 
Dla gminy został uchwalony limit punktów sprzedaży napojów alkoholowych w ilości 70 punktów, 
w tym 35 sklepów i 35 punktów gastronomicznych. Wg stanu na dzień 31.12.2009 r. na terenie gminy 
znajdowało się 50 punktów sprzedaży napojów alkoholowych, w tym 34 sklepy i 16 punktów 
gastronomicznych. Na jeden punkt sprzedaży napojów alkoholowych przypadło 234 mieszkańców 
gminy. Dzielnicowi Komisariatu Policji w Lubawce w 2009 r. dokonywali kontroli obiektów 
handlowych na terenie Miasta i Gminy Lubawka, pod kątem przestrzegania przepisów dotyczących 
sprzedaży alkoholu (przestrzeganie obowiązku wywieszania odpowiednich informacji w sklepie 
o szkodliwości palenia papierosów i spożywania alkoholu oraz o niesprzedawaniu w/w używek 
nieletnim).  
Analiza i monitoring stanu zagrożenia alkoholizmem i narkomanią w gminie 
W miesiącu grudniu 2009 r. przeprowadzono badania monitoringowe metodą ankietową wśród 
245 osób w zakresie występowania zjawisk patologicznych (alkoholizm, narkomania, przemoc) 
dotyczących dzieci i młodzieży w wieku 12 – 16 lat. Badanie przeprowadzono w Szkole Podstawowej 
w Chełmsku Śląskim, Szkole Podstawowej w Miszkowicach, Gimnazjum Publicznym w Chełmsku 
Śląskim oraz Gimnazjum Publicznym w Lubawce. Celem ankiety było uzyskanie opinii uczniów nt. 
problemów i trudności w prawidłowym zachowaniu się oraz bezpieczeństwa w szkole. Wyniki ankiety 
potwierdziły, że w gminie Lubawka szkoły są bezpieczne.  
 
Cel strategiczny 6: Rozwijanie współpracy między różnymi aktorami społeczności lokalnej 
w celu wspólnego rozwiązywania problemów społecznych 
Cel operacyjny 6.1. Rozwój partnerstwa i współpracy 
W myśl Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych wspomaganie 
działalności instytucji, stowarzyszeń i osób fizycznych, służącej rozwiązywaniu problemów 
alkoholowych odbywa się poprzez: 

• dofinansowanie (w oparciu o jasno sformułowane kryteria) działalności organizacji 
pozarządowych realizujących zadania związane z profilaktyką i rozwiązywaniem problemów 
alkoholowych; 

• współpracę i wspieranie inicjatyw instytucji statutowo działających na rzecz rozwiązywania 
problemów alkoholowych; 

• współorganizowanie imprez kulturalnych oraz innych przedsięwzięć mających na celu 
propagowanie wzorców trzeźwego stylu życia. 
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Ponadto w ramach realizacji Programu Współpracy Gminy Lubawka z Organizacjami Pozarządowymi 
gmina współpracuje z takimi organizacjami jak: Międzyszkolny Uczniowski Klub Narciarski ,,Pod 
Stróżą”, Stowarzyszenie ,,LUBAWKA”, Miejski Klub Sportowy ,,ORZEŁ”, Stowarzyszenie 
Cyklistów Powiatu Kamienna Góra, Miejsko- Gminne Zrzeszenie Ludowe Zespoły Sportowe, 
Lubawskie Towarzystwo Tenisowe, Uczniowski Klub Sportowy ,,TKACZ”, Klub Sportowy 
,,Chełmsko-1946”, Okręg Polskiego Związku Wędkarskiego w Jeleniej Górze, UKS Debiut 
Przedwojów, Polskie Stowarzyszenie Diabetyków Oddział Powiatowy, Stowarzyszenie na Rzecz 
Rozwoju Chełmska Śląskiego ,,TKACZE ŚLĄSCY”, Stowarzyszenie na Rzecz Edukacji i Rozwoju 
Ziemi Lubawskiej ,,KRUCZA DOLINA”, Polski Związek Niewidomych w Kamiennej Górze, 
Stowarzyszenie Społeczno-Kulturalne ,,GRANICA”, Fundacja ,,OSTOJA”, Stowarzyszenie 
„ŚNIEŻYNKA” w Karpaczu.  
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy są pytania. Następnie spytał się czy weszła 
w życie nowa ustawa o ochronie rodziny, powołująca zespoły interdyscyplinarne. 
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, ze nowa ustawa obowiązuje od 
1 sierpnia b.r., jest już po rozmowach z Burmistrzem i w grę wchodzi dofinansowanie ze stor 
nony gminy pewnych działań, teraz oczekuje się na przepisy wykonawcze, około 10 września 
będą prowadzone dalsze prace, jak tylko będą przepisy wykonawcze. Zespoły 
interdyscyplinarne to polegają na tym, że jest oddelegowanie z innych instytucji, działających 
w mieście takich jak: policja, szkoły, kuratorzy. Te zespoły określą formę działań, a wszystko 
jest i tak na końcu zatwierdzane przez Radę Miejską. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się czy w ustawie został zapis, że zespół 
interdyscyplinarny będzie mógł zabrać dziecko do domu dziecka. 
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, że tak, ale tylko w sytuacji gdy 
jest zagrożenie życia dziecka i musi być zawarta umowa z domem dziecka, a w ślad za tym 
winien iść odpowiedni wyrok sądu. Zaznaczyła, że jeśli chodzi o wspomnianą nowelę ustawy 
to w zasadzie jest dużo krzyku i hałasu, ale i tak do tej pory się działało, tylko, że ustawa 
o pomocy społecznej tego nie precyzowała, nie pokazywała w jaki sposób postępować krok 
po kroku. Wcześniej też były stosowne wyroki Sądu Rodzinnego w Kamiennej Górze. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że strategię generalnie realizuje kilka jednostek i w związku 
z tym spytała się w jaki sposób wymieniają się one informacjami.  
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, że pierwsze przymiarki do 
sprawozdania z realizacji strategii miały już miejsce w czerwcu, ale zadania w niej zawarte 
wymagają dużej współpracy z innymi jednostkami i dopiero teraz udało się odpowiednie dane 
zgromadzić. Poszczególne jednostki cały czas wymieniają się informacjami, ciągle są 
w kontakcie z pedagogami i policją. Te programy, na których na co dzień w MGOPS pracują 
to mają statystyki i informacje jakie wymagają ministerstwa, a nie ta strategia. 
Radna E. Kocemba spytała się jaka była idea powstania strategii. 
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, że taka strategia to jest wymóg 
ustawy o pomocy społecznej, ale jest to także dokument wymagalny przy aplikacji o środki 
zewnętrzne m.in. z EFS jak i dla starających się o wsparcie innych instytucji. 
Radna E. Kocemba spytała się czy MGOPS ma możliwość kontrolowania i monitorowania 
realizacji strategii przez inne instytucje. 
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, iż odbywa się to tylko 
w zakresie współpracy. 
Burmistrz T. Kulon zauważył, że jednym z elementów spinających strategię jest np. skład 
Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, gdzie w jej skład wchodzą 
przedstawiciele: MGOPS, policji i Urzędu, a także ze szkół. 
 
O godz. 1630 obrady sesji opuścił radny Jan Liszka. 
 
Radna E. Kocemba stwierdziła, że brakuje jej instytucji kontrolującej efekty tych działań, 
spytała się czy ktoś oceniał zakupy na świetlice wiejskie. 
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Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS odpowiedziała, że to sprawozdanie z realizacji 
tej strategii jest składane po raz pierwszy, pewne sprawy można ocenić na podstawie ankiet, 
a trudno teraz na gorąco się do poszczególnych kwestii ustosunkować. 
 
O godz. 1635 obrad sesji opuściła radna Edyta Kogut. 
O godz. 1635 na obrady sesji powrócił radny Jan Liszka. 
 
Radna E. Kocemba zauważyła, że można np. kilka razy wyjechać na świetlice i spytać się 
będących tam osób jak one się czują. 
Pani A. Lewandowska Kierownik MGOPS stwierdziła, że zakup sprzętu na wszystkie 
świetlice za kwotę 10 tys. zł to jest mało, ale patrząc na budżet GKRPA to jest nie lada 
wyczyn. Teraz sporządzone zostało to sprawozdanie, a na przyszły rok będzie się na to 
inaczej spoglądać, tak aby móc podać jak najwięcej danych. 
Przewodniczący Rady W. Osiński zamknął dyskusję dotyczącą tego porządku obrad. 
Następnie przekazał prowadzenie obrad Vice Przewodniczącemu Rady Krzysztofowi 
Gorzkowskiemu. 
 
Ad. 9. Dyskusja nad projektami uchwał oraz przyjęcie uchwał w sprawie: 

• wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat – Vice 
Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że 
uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są 
uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 7 do niniejszego protokołu). 
Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/327/10 w sprawie 
wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat. 
 

• wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat – Vice 
Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że 
uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są 
uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 8 do niniejszego protokołu). 
Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/328/10 w sprawie 
wyrażenia zgody na dzierżawę nieruchomości na okres do 3 lat. 
 

• wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży – Vice 
Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że 
uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są 
uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 9 do niniejszego protokołu). 
Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/329/10 w sprawie 
wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży. 
 

• wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży – Vice 
Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że 
uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są 
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uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 10 do niniejszego protokołu). 
Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/330/10 w sprawie 
wyrażenia zgody na przeznaczenie nieruchomości do sprzedaży. 
 

• wyrażenia zgody na przeznaczenie do sprzedaży nieruchomości w drodze 
bezprzetargowej – Vice Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść 
uchwały. Poinformował, że uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała 
pozytywną opinię. Spytał się czy są uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. 
(Zał. Nr 11 do niniejszego protokołu). Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/331/10 w sprawie 
wyrażenia zgody na przeznaczenie do sprzedaży nieruchomości w drodze bezprzetargowej. 
 

• udzielenia dotacji na prace konserwatorskie i roboty budowlane przy obiekcie 
wpisanym do rejestru zabytków – Vice Przewodniczący Rady K. Górzkowski 
odczytał treść uchwały. Poinformował, że uchwała była omawiana na komisjach 
i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są uwagi i pytania. Pytań 
i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 12 do niniejszego protokołu). Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/332/10 w sprawie 
udzielenia dotacji na prace konserwatorskie i roboty budowlane przy obiekcie wpisanym do 
rejestru zabytków. 
 

• udzielenia dotacji na prace konserwatorskie przy obiekcie wpisanym do rejestru 
zabytków – Vice Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. 
Poinformował, że uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. 
Spytał się czy są uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 13 do 
niniejszego protokołu). Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/333/10 w sprawie 
udzielenia dotacji na prace konserwatorskie przy obiekcie wpisanym do rejestru zabytków. 
 

• przyjęcia „Lokalnego Programu Rewitalizacji Miasta Lubawka” – Vice 
Przewodniczący Rady K. Górzkowski odczytał treść uchwały. (Zał. Nr 14 do 
niniejszego protokołu). Poinformował, że uchwała była omawiana na komisjach 
i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są uwagi i pytania. Zauważył, że 
w projekcie załącznika do uchwały zostały zmienione zapisy na stronach 67 i 68. 

Burmistrz T. Kulon stwierdził, że zapisy były uzgadniane z Dolnośląskim Centrum 
Rozwoju Lokalnego i wytycznymi do programu RPO, aplikować będzie o środki Gmina 
Lubawka, a zapisy zmieniono w ten sposób, że dalej jest Gmina Lubawka, ale operatorem 
zadania będzie ZBGM, bo to on zarządza substancją mieszkaniową. Wcześniej w tabelach 
była tylko Gmina Lubawka, a teraz jest dodany jeszcze po myślniku za Gminą Lubawka 
ZBGM.  
Radna E. Kocemba spytała się dlaczego w programie są ujęte budynki z terenu Lubawki. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że tak jak na komisjach informowano to program do 
którego aplikować będzie się o środki dotyczy tylko miast poniżej 10 tys. mieszkańców.  
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Radna E. Kocemba spytała się czy program jest rozszerzony o budynki wspólnotowe. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że nie potrafi na takie pytanie odpowiedzieć, bo w RPO 
wydzielono środki w programie rewitalizacji dla małych miast i na ten cel przeznaczono 10% 
środków. W naszym województwie zabezpieczono pieniądze na pulę dla 54 miast, każde 
może aplikować o 200 tys. € w okresie programowania 2007-2013 i trzeba będzie czekać na 
rozstrzygnięcie, ten nabór zostanie ogłoszony i nie wiadomo co później zostanie i jak będzie 
to wyglądało w przyszłości. 
Pani Danuta Wiśniewska Kierownik Referatu BK UM Lubawka poinformowała, iż na 
jedno miasto przypada do 200 tys. €, a projekt w naszej gminy obejmuje 16 budynków, 
wniosek składany będzie do działania 8.2 i wysokość dofinansowania jest do 70% kosztów 
kwalifikowanych. Nabór jest już ogłoszony i wnioski można składać do 30 listopada. 
Radna E. Kocemba spytała się kiedy będzie ogłoszony pierwszy nabór. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że po raz pierwszy miasta do 10 tys. mieszkańców mogą 
aplikować o środki z RPO na rewitalizację, ponieważ większe miasta miały już taką 
możliwość w roku ubiegłym.  
Vice Przewodniczący Rady K. Górzkowski spytał się czy są pytania i uwagi. Pytań 
i uwag nie zgłoszono. Zarządził głosowanie. 
Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/334/10 w sprawie 
przyjęcia „Lokalnego Programu Rewitalizacji Miasta Lubawka”. 
 

• trybu powoływania członków oraz organizacji i trybu działania Gminnej Rady 
Pożytku Publicznego w Lubawce – Vice Przewodniczący Rady 
K. Górzkowski spytał się czy ma odczytać cały projekt uchwały. Stwierdzono, ze nie 
ma takiej potrzeby. Następnie poinformował, że zgodnie z wnioskiem radnego 
S. Antoniewskiego zgłoszonym i przyjętym na posiedzeniu połączonych komisji 
liczba reprezentantów organizacji społecznych wzrosła do 6, a tym samym Gminna 
Rada Działalności Pożytku Publicznego będzie liczyła 10 osób. Tak jak to było na 
komisjach omawiane została także sprecyzowana nazwa Urząd Miasta. Poinformował, 
że uchwała była omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy 
są uwagi i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 15 do niniejszego protokołu). 
Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/335/10 w sprawie trybu 
powoływania członków oraz organizacji i trybu działania Gminnej Rady Pożytku Publicznego 
w Lubawce. 
 

• szczegółowego sposobu konsultowania z gminną radą działalności pożytku 
publicznego lub organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi 
w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie projektów aktów prawa miejscowego w dziedzinach 
dotyczących działalności statutowej tych organizacji – Vice Przewodniczący Rady 
K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że uchwała była omawiana na 
komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Dodał, że tutaj podobnie jak w poprzedniej 
uchwale wprowadzono kosmetyczną zmianę poprzez doprecyzowanie nazwy Urząd 
Miasta Lubawka tak, aby był to zapis zgodny ze statutem, a także jak to zostało 
ustalone na połączonych komisjach w tytule dodano nazwę „gminną” dotycząca rady 
działalności pożytku publicznego. Spytał się czy są uwagi i pytania. Pytań 
i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 16 do niniejszego protokołu). Zarządził głosowanie. 
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Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/336/10 w sprawie 
szczegółowego sposobu konsultowania z gminną radą działalności pożytku publicznego lub 
organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 
24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie projektów aktów 
prawa miejscowego w dziedzinach dotyczących działalności statutowej tych organizacji. 
 

• trybu prac nad projektem uchwały budżetowej gminy Lubawka – Vice 
Przewodniczący Rady 
K. Górzkowski spytał się czy ma odczytywać całą treść projektu uchwały.  
Stwierdzono, że nie ma takiej potrzeby. Dodał, że poprawki tak, jak to uzgadniano na 
posiedzeniu połączonych komisji zostały naniesione. Poinformował, że uchwała była 
omawiana na komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są uwagi 
i pytania. Pytań i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 17 do niniejszego protokołu). Zarządził 
głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 12 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
0 głosach „wstrzymujących” jednogłośnie podjęła Uchwałę Nr VII/337/10 w sprawie trybu 
prac nad projektem uchwały budżetowej gminy Lubawka. 
 

• zmiany budżetu gminy Lubawka na rok 2010 – Vice Przewodniczący Rady 
K. Górzkowski odczytał treść uchwały. Poinformował, że uchwała była omawiana na 
komisjach i uzyskała pozytywną opinię. Spytał się czy są uwagi i pytania. Pytań 
i uwag nie zgłoszono. (Zał. Nr 18do niniejszego protokołu). Zarządził głosowanie. 

Na wniosek Vice Przewodniczącego Rady K. Górzkowskiego Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym w obecności 12 radnych – 11 głosami „za”, przy 0 głosach „przeciwnych” oraz 
1 głosach „wstrzymujących” podjęła Uchwałę Nr VII/338/10 w sprawie zmiany budżetu 
gminy Lubawka na rok 2010. 
 
Vice Przewodniczący Rady K. Górzkowski przekazał prowadzenie obrad 
Przewodniczącemu Rady W. Osińskiemu.  
 
Przerwa w obradach sesji w godz. 1655 do 1705. 
 
Ad. 10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
Burmistrz T. Kulon udzielił odpowiedzi na pytania radnego S. Antoniewskiego zadane 
podczas poprzedniej sesji Rady w następujących sprawach: 

• w sprawie lokali dla młodych małżeństw o niskich dochodach – przytoczył stosowne 
przepisy regulujące przydział lokali tj. ustawę o gospodarce zasobem mieszkaniowym 
gminy i uchwałę Rady z 2005 roku. Zauważył, że tworzona jest corocznie lista 
przydziału mieszkań, w gminie działają dwie komisje przyznające mieszkania: jedna 
w Lubawce i obejmuje ona też zachodnią część gminy, a druga działa w Chełmsku 
Śląskim i obejmuje również Uniemyśl, Okrzeszyn i Błażejów. Podał jakie kryteria 
należy spełniać, aby móc się starać o mieszkanie, zarówno jeśli chodzi o kryteria 
metrowe (na 1 członka mniej niż 5 m2), jak i kwotowe (dochód nie przekracza 
w przypadku samotnych 150% najniższej emerytury, a w rodzinie na 1 członka nie 
może przekraczać 100% najniższej emerytury, w lokalach socjalnych jest to dla 
samotnych 75%, a w rodzinach na 1 osobę 50% najniższej emerytury). W 2007 roku 
na przydział mieszkań oczekiwało łącznie 62 rodziny, lista została zrealizowana 
w 56%, w 2008 roku na przydział oczekiwało łącznie 56 rodzin i lista została 
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zrealizowana w 52%, a w 2009 roku na przydział mieszkań oczekiwało łącznie 
54 rodziny, a lista została zrealizowana w 57%.  
Radny S. Antoniewski spytał się Burmistrz w jaki sposób ocenia on sytuację, bo 
liczby to są znane. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że nie jemu to jest oceniać, ponieważ on realizuje 
uchwałę z 2005 roku, która podjęta była wtedy jednogłośnie, a radny S. Antoniewski 
także w tym uczestniczył. 
Radny S. Antoniewski stwierdził, że ta sytuacja wymaga oceny, czy jej stan 
zadowala. 
Burmistrz T. Kulon wyraził myśl, że realizacja na poziomie ponad 50% jest 
zadowalająca, ale dodał, że chciałaby żeby poziom realizacji wynosił 100%. 

• w sprawie wyludniania się Okrzeszyna i Uniemyśla – stwierdził, że przeprowadził 
analizę ilości mieszkańców tych sołectw, która wygląda w następujących sposób: 

 
Zauważył, że na podstawie danych, którymi dysponuje to zarówno Uniemyśla jak 
i Okrzeszyn nie ulegają drastycznemu wyludnieniu.  
Radny S. Antoniewski zaznaczył, że są to dane o zameldowaniu. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, ze są to dane z ewidencji ludności. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że w Okrzeszynie i Uniemyśla wykwaterowano 
mieszkańców z patologiami w Lubawce. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że w ciągu 10 lat taki przypadek dotyczy tylko 
1 rodziny. 
Radny S. Antoniewski zauważył, że na poprzedniej sesji było jeszcze pytanie 
dotyczące bezrobocia. 
Burmistrz T. Kulon stwierdził, ze odpowiedział wtedy na sesji. 

Burmistrz T. Kulon następnie powiedział, że na bieżącej sesji zostało zadanych jemu 
23 pytania, z reguły wcześniej starał się odpowiadać na bieżąco, ale część jest bardzo 
szczegółowych i udzieli na nie odpowiedzi po głębszej analizie.  
Radna E. Kocemba zauważyła, że ona oczekuje przede wszystkim odpowiedzi na pytanie 
dotyczące remontu nawierzchni na ul. Kamiennogórskiej i Placu Wolności w Lubawce.  
Burmistrz T. Kulon stwierdził, że na część pytań dotycząca remontu Placu Wolności 
i ul. Kamiennogórskiej w Lubawce to już odpowiedział, jeśli chodzi o nadzór nad tymi 
pracami to sprawuje go p. Włodzimierz Lewowski, który jest także autorem projektu, a ten 
projekt i złożony wraz z nim wniosek są na liście rezerwowej do otrzymania dofinansowania 
z programu EWT. Następnie udzielił odpowiedzi na część zadanych jemu pytań: 

a) radnemu J. Liszce w sprawie dworca i jego remontu – zauważył, że z informacji, które 
ma od inwestorów to wynika, że dostali oni w końcu kredyt, warunki są trochę 
zmienione, teraz trwają uzgodnienia z konserwatorem i inwestor chce w październiku 
b.r. złożyć wniosek o pozwolenie na budowę, w międzyczasie szykuje odpowiedni front 

Rok 2010* 2009 2008 2007 2006 2005 2004 2003 2002 2001 2000 1995 1990 1985 1980 
Uniemyśl 90 89 89 86 85 86 86 87 87 88 89 93 114 111 92 
W tym do 
18 lat 15 14 15 14 14 13 11 12 12 13 15 28 32 33 25 

W tym 
dzieci do 
2 lat 

3 2 3 2 1 2 2 2 1 1 1 3 4 4 5 

Zgony 2 2 2 0 3 4 2 1 0 1 1 3 1 0 1 
Okrzeszyn 204 206 210 214 213 210 210 216 227 231 241 237 266 221 166 
W tym do 
18 lat 35 36 41 42 46 49 52 53 56 65 66 65 80 58 40 

W tym 
dzieci do 
2 lat 

6 5 4 5 6 7 5 8 8 7 8 9 15 12 6 

Zgony 4 2 6 1 1 3 1 7 3 4 3 1 3 7 1 
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robót. Inwestor informuje także, że dotrzyma terminu ukończenia prac we wrześniu 
2012 roku, dlatego też czas wszystko pokaże i wyjaśni; 

b) radnej W. Zabiegło w następujących sprawach: 
• w sprawie agencji PZU – stwierdził, że interweniował w czasie gdy ta agencja miała 

być likwidowana, ale trzeba mieć na względzie to, iż PZU jest spółką i jako spółka 
to sami decydują, ze strony gminy wcześniej otrzymali ten lokal i użytkowali go 
wspólnie wraz z organizacją kombatantów, tam nie płacili czynszu tylko ponosili 
bieżące opłaty; 

• w sprawie prac w parku za cmentarzem w pobliżu ul. Bohaterów Stalingradu – 
poinformował, że za cmentarzem są prowadzone prace celem przywrócenia dawnej 
funkcji tamtych terenów, a wcześniej tam był park. Ten park jest kolejnym z serii 
powstałych w ostatnich latach parków, które obecnie są m.in. przy ul. Kombatantów 
i Przyjaciół Żołnierza w Lubawce oraz ul. Strzeleckiej w Chełmsku Śląskim; 

c) radnemu S. Antoniewskiemu w następujących sprawach: 
→ w sprawie budynku dawnego przedszkola w Chełmsku Śląskim – poinformował, że 

ten budynek gmina wniosła aportem do kamiennogórskiego TBS w połowie lat 
90-tych ubiegłego wieku. TBS miało go zaadaptować na wynajem, ale był też wtedy 
czas gdy w Chełmsku Śląskim w spółdzielni wolnych było ponad 50 mieszkań, do 
tej pory TBS nie zdecydował się na to, aby zrobić tam remont i wynajmować tę 
nieruchomość. Zgromadzenie wspólników TBS podjęło uchwałę o sprzedaży tej 
nieruchomości. Zaznaczył, iż władanie nią leży w gestii TBS, gmina za to otrzymuje 
podatek od nieruchomości, który jest klasyfikowany jako pomieszczenia różne; 

→ w sprawie powstania i pomocy komitetowi gazyfikacji Chełmska Śląskiego – 
zauważył, że zorientuje się w temacie. Dodał, że gmina Lubawka wraz z gminą 
wiejską Kamienna Góra zrobiły projekt gazyfikacji m.in. Chełmska Śląskiego, tam 
gaz miałby płynąć poprzez Krzeszów i Jawiszów. Na chwilę obecną spółka 
gazownicza dociągnęła gazociąg do kotłowni do Czadrowa, teraz planują to zrobić 
do Krzeszowa i następnymi etapami jeśli będzie odpowiednia ilość odbiorców to 
będą kolejne miejscowości. Zaznaczył, że w sprawie tego komitetu będzie 
rozmawiał razem z władzami gminy Kamienna Góra i będą takie działania popierać; 

 
O godz. 1725 obrady sesji opuścił radny Jan Liszka 
 

d) radnego M. Szoty w sprawie zmian w Miejscowym Planie Zagospodarowania 
Przestrzennego (MPZP) – zauważył, iż ze strony gminy MPZP jest gotowy, są gotowe 
zmiany w zarówno w planie jak i w studium, ale ciągle trwa procedura uzgodnień. Na 
podstawie kolejnej już zmiany przepisów zaszła konieczność aby w lipcu przesłać to do 
opinii do Urzędu Komunikacji Elektronicznej i jak te wszystkie opinie spłyną to będą 
prowadzone dalsze prace; 

e) radnego P. Wiktorowskiego w następujących sprawach: 
Ø w sprawie nieruchomości po b. Gambicie w Chełmsku Śląskim – zauważył, że 

pamięta rozmowy jak starostwo obiecywało, żeby włączyć tę nieruchomość w teren 
strefy ekonomicznej, pamięta również jak starostwo obiecywało, że złoży 
odpowiedni wniosek, zapadła jednak inna decyzja to zostało przeznaczone na 
sprzedaż, kupił tę nieruchomość rolnik z Chełmska Śląskiego, który złożył wniosek, 
aby przeznaczyć ten teren na gospodarstwo rolne, dodał, że za teren rolny nie płaci 
się takiego podatku. Otrzymał on odmowne zaświadczenie o takiej możliwości 
w związku z czym nowy właściciel odwołał się do Samorządowego Kolegium 
Odwoławczego; 

Ø w sprawie rzeki w Chełmsku Śląskim – zauważył, że ten problem dotyczy nie tylko 
tej rzeki, ale i innych cieków i rzek wodnych w całej gminie, mimo tych katastrof, 
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które miały miejsce ostatnimi czasy to zarządcy nie realizują swoich zobowiązań. 
Przez pewien okres czasu płynąca przez Lubawkę Czarnuszka była uregulowana, ale 
teraz to gorzej wygląda. Zaznaczył, że gmina występuje do zarządców, aby zajęli się 
tematem, oni zaś twierdzą, że nie mają na ten cel środków, w razie jakiejś tragedii 
po zbiorowych pozwach zwracać się będzie uwagę z tytułu zaniedbań. Jeśli chodzi 
o niektóre rzeki, w tym z terenu Chełmska Śląskiego to trwa postępowanie 
wyjaśniające pomiędzy różnymi podmiotami i nawzajem „odbijają sobie piłeczkę” 
Dolnośląski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych oraz Regionalny Zarząd 
Gospodarki Wodnej. Ta sytuacja trwa od wielu lat, wyjaśnione jest już to, że grunty 
pod wodą należą do skarbu państwa. 

Następnie poinformował, że na pozostałe pytania udzieli odpowiedzi na następnej sesji. 
Radny M. Szota chciał się upewnić, czy zadane przez niego pytania zostały zapisane. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że chciałaby się dopytać o remont ul. Kamiennogórskiej 
w Lubawce, był mowa o inspektorze nadzoru, a na stronie BIP jest nieaktualna informacja na 
temat ogłoszonej oferty o inspektorze nadzoru i spytała się czy inspektor nadzoru zgłaszał 
jakieś uwagi. Dodała, że odpowiedź na następnej sesji to będzie musztarda po obiedzie. 
Zaznaczyła, że te prace trwają, a ten remont mając na uwadze fakt, że dzieci będą niedługo iść 
do szkoły to jest praca na żywym organizmie. 
Burmistrz T. Kulon stwierdził, że dane na stronie BIP winny być zmienione. 
Radna E. Kocemba zaznaczyła, że jej chodzi o zagrożenie związane z pracami 
remontowymi na ul. Kamiennogórskiej i Placu Wolności w Lubawce, ponieważ tamtędy 
chodzą do szkoły także dzieci. Dodała, że odpowiednie zabezpieczenie powinno być 
zrobione, a na potwierdzenie swych słów przytoczyła fragmenty Specyfikacji Istotnych 
Warunków Zamówienia. Stwierdziła, że wejście np. do apteki jej zdaniem urągało wszelkim 
zasadom, a gdzie jest jeszcze utrzymanie płynności ruchu ulicznego. Spytała się w jaki 
sposób na to wszystko należy spojrzeć mając na uwadze ostatnią silną ulewę. Zaznaczyła, że 
jej zdaniem prace są prowadzone w sposób skandaliczny. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził, że skoro dobrze napisana jest specyfikacja 
prac to te zapisy trzeba egzekwować. 
Pan Ireneusz Kordziński Kierownik ZBGM odpowiedział, na pytanie radnej E. Garbień 
dotyczące wymiany rynien i elewacji w budynku w Chełmsku Śląskim przy ul. Rynek 4, 
stwierdził, że wykonawca prac zajął już się budynkami nr 2 i 3 i ten wykonawca jeśli jeszcze 
nie dokonał napraw to zrobi to w niedługim czasie. 
 
Ad. 11. Sprawy różne, wolne wnioski i informacje. 
Radna E. Kocemba w uzupełnieniu do wcześniejszej dyskusji i pytań dotyczących remontu 
ul. Kamiennogórskiej i Placu Wolności w Lubawce stwierdziła, że chciałaby uzyskać 
informację na temat zagospodarowania asfaltu, co z nim będzie, ponieważ w prasie pojawiła 
się informacja o tym, że będzie on służył do podbudowy. Dodała, że to jest absurd i nie jest to 
zgodne z zapisami specyfikacji. 
Radny J. Liszka poparł wniosek i propozycję zgłoszoną przez radnego S. Antoniewskiego, 
która dotyczyła zrobienia progów zwalniających. 
Przewodniczący Rady W. Osiński zauważył, że w tej materii naprawdę jest mnóstwo 
wniosków i powinny być one na każdej drodze. 
Burmistrz T. Kulon dodał, że tutaj w przypadku progów w grę wchodzi także problem 
nadmiernej prędkości. 
Radny S. Antoniewski stwierdził, że stan rzeki Czarnuszki jest opłakany i tej sprawy nie 
można zostawić. Zaznaczył, że to nie gmina jest za to odpowiedzialna. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że na ostatniej komisji sołtys Chełmska Śląskiego mówił 
o czyszczeniu jednej z rzek. 
Burmistrz T. Kulon odpowiedział, że na następnej sesji przedstawi historię m.in. 
czyszczenia tych rzek. Dodał, że były czasy gdy gmina zatrudniała 80 osób na pracach 

 



Protokół nr VII/10 z VII Sesji Rady Miejskiej w Lubawce z dnia 26 sierpnia 2010 roku 

str. 26 
 

interwencyjnych i można było wspomagać inne instytucje m.in. czyszcząc rzeki, wywieziono 
wtedy około 80 wywrotek mułu z tej rzeki. Zaznaczył, że należy też sprawdzić jak można 
kogoś zatrudnić, jak można robić i wydawać środki na cudzej własności oraz w jaki sposób 
zabezpieczyć środki w budżecie. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że na jednym ze spotkań przedstawiciel RZGW mówił, żeby 
dotować ich prace, a przecież robi się to dla nas jako dla mieszkańców. 
Przewodniczący Rady W. Osiński spytał się skąd na to wszystko brać środki, dodał, że 
Rada może zadecydować, aby przeznaczyć na ten cel np. 20 tys. zł tylko skądś trzeba byłoby 
takie pieniądze zabrać. Stwierdził, że problemów jest wiele i to nie tylko od różnych 
instytucji. Zaznaczył, że w gminie wiele spraw innych zarządców wymaga dużo pracy, a np. 
stan drogi powiatowej w Paprtokach to jest kuriozum, a ją także można zrobić i dlaczego tego 
nie robimy, mimo tego, że mieszkają tam nasi mieszkańcy. 
Radna E. Kocemba spytała się jak można w taki sposób robić drogi. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził, że z powiatem można współpracować, ale są 
problemy, bo jak gmina chciała robić most to inni zarządcy od razu mnożyli przeszkody 
i w ten sposób wygląda z ich strony pomoc, nie pomagają rozwiązać problemu, a mnożą 
przeszkody. Zaznaczył, iż zdaje sobie sprawę z czystości rzeki, wie o tym i są momenty gdy 
boi się o mieszkańców. 
Burmistrz T. Kulon zauważył, że stan Czarnuszki jest inny niż to było kiedyś, w zasadzie to 
już nie jest to samo koryto, co w 1998 roku, teraz jego przepustowość jest większa o około 
50%, inaczej to także wygląda teraz jak trawy są wysokie. Dodał, że częściowo także 
w wyglądzie tego koryta jest nasza wina, bo to nasi mieszkańcy także śmiecą do tej rzeki. 
Radny P. Wiktorowski poinformował, że w potoku, który płynie w pobliżu ul. Pocztowej 
w Chełmsku Śląskim jest oberwany murek, który trzeba stamtąd wyciągnąć, bo może on 
zablokować płynięcie wody. 
Radny M. Szota spytał się dlaczego głównym kryterium w przetargach jest cena, my 
wybieramy jakąś ofertę najtaniej, a czy nie można patrzeć na referencje, dostaje się wykaz 
robót i wtedy wiadomo wiele spraw. Może te roboty są najtaniej robione, ale niekoniecznie 
ich jakość jest zadowalająca. 
Pani D. Wiśniewska Kierownik Referatu BK UM Lubawka poinformowała, że otrzymuje 
referencje od poprzednich zamawiających oni także biorą za to odpowiedzialność. Dodała, że 
także z tymi podmiotami się kontaktuje. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził, iż zgodnie z prawem zamówień publicznych 
wymogiem wyboru oferty nie mogą być referencje, bo takim elementem ma być czynnik 
mierzalny, kiedyś jeszcze referencje można było rozpatrywać, a teraz to się zmieniło. 
Pani D. Wiśniewska Kierownik Referatu BK UM Lubawka potwierdziła, że pewne 
sprawy wynikają z ustawy. Dodała, że była wcześniej mowa o szkole, w ubiegłym roku firma 
Rad-Bud startowała w innych przetargach i realizowała inne inwestycje np. ocieplała budynek 
szkoły i ze swoich prac się wywiązywała. Jeśli chodzi o szkołę to są dwa terminy, do 
31 sierpnia b.r. miała być zrobiona instalacja elektryczna i część, c.o., a do 30 września b.r. 
pozostała część c.o. (kotłownia), sanitariaty. W tej chwili te roboty nie zostały przekroczone 
i nie było obawy, że nie będą zrobione w terminie tylko taka obawa się pojawiła. 
Burmistrz T. Kulon stwierdził, że teraz te prace nie są generalnie zagrożone. 
Radna E. Kocemba zauważyła, że dlatego też prosiła o harmonogram, bo słyszała, że te 
terminy są nierealne. Dodała, iż widzi tutaj brak nadzoru nad pracami. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził, że czas pokaże jak ta sprawa będzie 
rozwiązana i wtedy będzie można mówić o ewentualnych konsekwencjach. 
Pani D. Wiśniewska Kierownik Referatu BK UM Lubawka zauważyła, że wykonawca 
prac w szkole budował ośrodek zdrowia w Miszkowicach, te prace robi i robi dobrze i trudno 
jest coś wcześniej zarzucać. 
Radna E. Kocemba stwierdziła, że może wykonawca ma za dużo zadań do realizacji. 
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Radny J. Przepiórka stwierdził, że ciągle się słyszy iż wszystko się źle robi. Następnie 
korzystając z okazji poinformował zebranych, że 14 sierpnia b.r. Chełmsku Śląskim odbył się 
festyn, okazało się że na taką imprezę nie potrzeba dużych pieniędzy i za niewielkie środki 
można zrobi coś, z czego będą inni zadowoleni. W trakcie festynu miał także miejsce turniej 
piłkarski dla dzieci z terenu naszego powiatu, po tym turnieju występowały dla publiczności 
zespoły muzyczne EMMA i Zajączki, którzy obchodzili 30 lecie swej działalności, było 
ponad 2000 ludzi i okazało się że za małe pieniądze można coś zrobić, coś pięknego. Nie było 
potrzeby, aby policja zaprowadzała spokój. Następnie korzystając z okazji podziękował 
organizatorom tej imprezy, w tym restauracji Azyl, podziękował staroście za nagrody i za rok 
ponownie zaprosił do Chełmska Śląskiego. 
Przewodniczący Rady W. Osiński przypomniał radnym, iż 12 września mija termin 
składania oświadczeń majątkowych na 2 m-ce przed końcem kadencji i składane są one bez 
potrzeby załączania druków PIT. 
 
Ad. 12. Zamknięcie obrad VII sesji. 
Przewodniczący Rady W. Osiński stwierdził wyczerpanie porządku obrad i zakończył 
obrady VII sesji o godz. 1750. 
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